Interviewer:

Could you state your name, please?

William Haneke:

Yes; William Guernsey Haneke.

Interviewer:

And could you spell your last name for the record?

William Haneke:

H-A-N-E-K-E.

Interviewer:

And your age today?

William Haneke:

My age is 69 years of age.

Interviewer:

And your unitin Vietham?

William Haneke:

My unit was Military Advisory Command, or MACV. | was with Advisory Team 37 in Binh
Thuan province, southern Il Corps.

Interviewer:

And your tour in Vietnam was from when to when?

William Haneke:

The tour was from the 1st of July of 1968, and | was wounded and medically evacuated on
November 13, 1968.

Interviewer:

And your rank upon leaving the country?

William Haneke:

Well, rank upon leaving the country was Captain.

Interviewer:

And todaya€™s date is?

William Haneke:

Todaya€™s date is September 22, 2011.

Interviewer:

Actually, itd€™s the 23rd.

William Haneke:

Okay.

Interviewer:

| dona€™t meana€-but thata€™s close enough.

William Haneke:

Okay.

Interviewer:

The 23rd is close enough. Youa€™re second-generation Army.
William Haneke:

Yes, | am.

Interviewer:

And la€-youa€™re West Point class of?

William Haneke:

West Point class of 1966, and my fathera€™s class was of West Point 1936.
Interviewer:

And not only are you second-generation Army, but your father was actually ad€<was big
brass.

William Haneke:

Well, he was a Major General in the Army, and he was the last Chief of Finance for the
Army.

Interviewer:



What happened to Chief of Finance after him?

William Haneke:

Well, they abolished that particular position, and they rolled it into the Comptroller of the
Armya€™s responsibilities after he finished.

Interviewer:

When did he retire?

William Haneke:

He retired ina€+leta€™s see, | believe it was the end of November of 19684€+excuse me,
a€™G7. a€™67.

Interviewer:

Gotcha. So did you grow up an Army brat?

William Haneke:

Yes, | did.

Interviewer:

Where did you live growing up?

William Haneke:

Oh, gosha€-all over the place. | mean we wereé€-it was World War Il, you know, when |
was first born, and my dad moved frequently at that point in time, and 1a€™ve been
tod€-we were stationed in Hawaii at one point. We were stationed down at Duke when my
dad was with the Finance School down there. We were ind€-went to Japan. We were the
first of the dependents into Japan at the end of World War Il, and my dad was serving on
the staff that worked with General MacArthur in his attempts to, you know, rejuvenate the
Japanese society. And my dad played a major role in rebuilding the economy, the
Japanese economy, and as he used to laughingly say, when he first got into Japan, it
would take five five-ton trucks of yen to buy a loaf of bread. And by the time we had been
there two years and he was sent back to the States, you could do the same thing with only
a wheelbarrow load of yen. So he was, you know, quite successful in helping to rebuild the
economy.

Interviewer:

How old were you when you were in Japana€+do you remember much of it?

William Haneke:

| remember a fair amount. | was born in 1942, in Decembera€-or in April of 1942, and we
were over there from probably late September or early October of 1942 untila€-or 1945,
|2€™m sorrya€+1945 until about mid or late 1947.

Interviewer:

In your booka€-l just wanta€-l should trya€-1a€ ™Il work in your book title here. | was
reading your book last night, | Trust Not, and | just want to go on the record that if | seem a
little weary today, ita€™s because | couldna€™t put it down. | was reading it till 2:00 in the
morning. But | found it very amusing that you said that your first language wasa€-was your
first language Japanese?

William Haneke:

Well, | spoke English, you know, tolerably fair for a youngster. But under the Status of
Forces Agreement at the end of World War |l, our family had five servants, and they spoke
very little English. Anda€-but they taughta€+we had a maid and we had a houseboy that
used to spend a lot of time with me and my two sisters, and they taught us a fair amount of
Japanese. So | actually became the translator for the family after a short period of time.
And | think it scared my mother so bad that when we came back to the States that she
ensured for about five years that | didna€™t speak Japanese with anybody, &€™cause
she was afraid that | would not learn English. And through that, | learned that, you know,
young children are very easy to become bilingual.

Interviewer:

Has any of it stuck with you? Do you remember?

William Haneke:



| can count from one to ten and, you know, | know a few phrases in Japanese, but overall,
my abilities have not, you know, continued on &€™cause | havena€™t reinforced it. *
{:.time} 0:04:51

Interviewer:

Well, that puts you ahead of twoa€-three hundred million other Americans, though.
William Haneke:

Right.

Interviewer:

So it was basically was it preordained that you would go to West Point?

William Haneke:

No, no, never. | mean | got no assistance in getting in, and my father basically said,
a€celook, if this is what you want, then youa€™re going to work, and youa€™re going to
go, you know, through the whole procedure. And in so doing, if you achieve that, then you
will appreciate that much more.&€ And | think he had seen a number of instances where
some of his classmates had tried to make it easier for their sons, and in a lot of cases it
didna€™t work to their advantage. | mean | think they didna€™t make the cut and stay on
till graduation. So | think my father felt that he wanted me to have sufficient motivation, and
so | could make it through okay.

Interviewer:

When did you decide upon a military career and to enter the Point, though?

William Haneke:

| probably decided when | was in the 10th grade. We werea€+.my dad was stationed at Fort
McPherson down in Atlanta at the time, and | was attending a Junior ROTC program in high
school, and got very enthusiastic at that. And, you know, with the preparation of the
uniform, the shine of the shoes, the brass belt buckles, the brass, you know, for the uniform
and so on, wasé€-impressed me. And the, you know, strict requirements of the militarya€.|
mean | just thought that this would be the kind of environment 14€™d like to get into. And
plus having lived around or lived on Army bases all my life, | was well aware of, you know,
what Army life really was. But that was something | decided at that point in time | wanted to
work for, and.

Interviewer:

So you came to West Pointin 19627

William Haneke:

| came earlier. Because of the public school system in Georgia, | had a very weak
background in mathematics. And as such, when |a€+smy dad was transferred when | was in
11th grade up to Fort Monroe, Virginia, so | really attended high school in Hampton,
Virginia, and they were quite advanced in mathematics compared to what we were in
Georgia. So that required that | spend a year in 33prep schoola€«l went to Sullivana€™s
Prep School in Washington, D.C., and got a lot of good tutoring in mathematics. So |
actually entered with the class of 4€™65, and so we came in&€+5 July 1961 was my entry
date to the Academy, and | spent my first plebe year here, and struggled with calculus. |
mean to this day, | donéd€™t see a real need for calculus. But thata€™s just one mana€™s
humble opinion. But at any rate, | struggled with calculus, and ended up getting turned out
and found in calculus at the end of the second semester of plebe year. And | will mention
that one of the problems | had in studying was | was in Company D1, which tended to be
one of the more strict companies, particularly from the extra time that the upper class likes
to spend with us. And that extra time in harassing us and tearing our rooms apart and
requiring that we have short turnaround times in getting them fixed up again didna€™t
leave a lot of time for study. So after that, | went to prep school again for the summer, and
took a reentrance exam and passed that, and joined the class of 1966, which | was very
proud to stay with and graduate with. * {:.time} 0:08:19

Interviewer:

When did you first become aware of the situation in Vietham, and when did it first begin to
dawn on you that hey, | may be sent there?



William Haneke:

| would say probably in yearling year. We had the first rumblings of the fact that there was
some advisors that were going there and some military people that were doing some
advisory work over there that was more than just a simple foreign relations or military
consulate type of thing. And there were some rumblings, and particularly, we had some
tactical officers and some instructors that were here who had recently come back and were
telling stories about what it was like to operate out in the countryside, you know, without
not a lot of support. So we began hearing, you know, some of these people whoa€™d
been working in Special Operations. And there wasna€ ™t a lot of information available so
that we could, you know, tune in or get background on the political or the religious structure
of the country, so we just noted in passing that there was something that was going on, and
you know, didna€™t take a whole lot of notice because it didna€™t look like it was going
to flare up in anything major, at that point. By the time | got to be, you know, a junior or
senior, or cow or firstie, you know, then things had really, really perked up. To the point that
by the time | was a first classman, we began seeing casualties coming back that were
upperclassmen who we had served with, you know, in our companies. And we had the sad
task of serving as pallbearers in some of the funerals. So it became a reality at that point in
timea€-it was a shooting war, there were casualties coming back, and we pretty much knew
what we were getting into when we graduated.

Interviewer:

Did you have any trepidation?

William Haneke:

Not really. | mean | always trusted that the preparation in the education that | got here
would help me to, you know, do well and be prepared for any kind of, you know, combat
that they would send me into. * {:.time} 0:10:30

Interviewer:

But where were you posted to after graduation?

William Haneke:

My first assignment was at Fort Riley, Kansas, with the Ninth Infantry Division. The Ninth
Infantry Division, theya€™d just been brought out of mothballs that, you know, where it had
been since the end of World War Il. Theya€-this being the draft age, a large percentage of
the recruits that were&€-that came in there to be trained were draftees. And the non-
commissioned officers that they used to staff the unitsd€-they called them volunteers, but |
can guarantee they were not all volunteers. Some of them they went around to other units
and said, 8€cel want volunteers for thus and such,a€ and so it was one of these little deals
where you take the people they want to get rid of and send them over. So basically my
assignmenta€+and | was a platoon leader at that point in time, and the Ninth Infantry
Division was taking the new recruits through basic training and advanced infantry training,
and then some small degree of specialized training for Southeast Asia, and then putting
them on the boats and sending them over. And the Ninth Infantry was first assigned a€*
they were the first regular American unit to be assigned into the delta area of South
Vietnamin IV Corps.

Interviewer:

And | think in your book it says a lot of your non-coms were actually World War Il veterans
at that point.

William Haneke:

A good many of them were World War Il and Korean veterans. | mean it was not unusual to
see some of your Platoon Sergeants and, you know, your First Sergeants in the company
that were wearing not only the combat infantry badge, but they had two stars on because
theya€™d been in World War Il and Korea. So we had, you know, a fair amount of
experiences in infantry and, you know, combat, which was good. | mean at thea€-we relied
heavily on them, and as a very junior Second Lieutenant, you know, | learned early on that
to take direction from my senior non-commissioned officers, that that helped, you know,



quite a bit.

Interviewer:

And where were you posted to overseas at that point?

William Haneke:

Well, the unit | was with was posted to the delta area, and the area they went to there
wasna€™t enough solid ground for them to build a base camp on when they arrived. So
they spent the better part of five to six months living on the ship, and then going out on
some of these riverine operations during the course of the day, and then theya€™d come
back to the ship, you know, at night or at the end of that operation.

Interviewer:

But you were, at that point, still in Kansas, or?

William Haneke:

Well, what happened to me is during the time | was there, because it was mandatory for all
West Point graduates and all ROTC graduates at that point in time to go to Ranger School
and Airborne School, my orders came through on September the 12th of 1966. | was
posted to Fort Benning, Georgia, to go through Ranger School. And after we had just about
reached the end of the Benning phase, and | badly injured my kneeé€-I tore the ligaments
on both sides of my right knee. And | ended up in Martin Army Hospital, where | had major
surgery to, you know, correct that, and to hopefully rehabilitate the leg. And by the time |
finished that procedure and arrived back in Kansas, it was late December. The unit was
posted and ready to go, and they had a little more traininga€-they had three weeks of
training yet to go through. But it was determined by the doctors that my knee was not stable
enough to go to combat with this particular unit. So instead, | put them on the train to go out
and catch the ship in Oakland, and then my orders were cut for me to go to Germany. So |
went over to Germany and served for a year with a mechanized infantry outfit over there,
with the Fourth Armored Division. Which was in a different kind of wara€+I mean we were
very much involved in the Cold War over there, in realization that the camp where | was
stationed, in Bamberg, Germany. And we were about maybe 18 kilometers from the East
German border, near the town of Kohlberg was where the closest border was. And it
presented a daily threat, you know. We had one-third of a divisiond€+-we had one brigade of
the Fourth Armored Division that was stationed in Bamberg.

Interviewer:

That was approximately how many men?

William Haneke:

Oh, gosh. I would say roughly 30,000 men that were, you know, in the Bamberg concern.
Thata€™s not just the Fourth Armored Division. We had part of an armored cavalry
regiment there as well. 1A€™d say maybe about 38,000 men we had there at that time. And
across the border from us, it was rumored that there were 70 Soviet and East German
divisions, so, you know, it was just an overwhelming thought that we were so badly
outnumbered that if the balloon, as they say, ever went up, you know, and armed conflict
ever developed, that, you know, what kind of tactics would we be involved in. We did have
some nuclear weapons at our disposal, which, you know, wea€™d never been trained in,
but thata€™Ss one of the things that scared me. We had the Davy Crockett missile that was
in the infantry companya€™s, you know, list of weapons systems, but had we ever had to
deploy it, | think we probably woulda€™ve hurt ourselves worse than we woulda€™ve hurt
the enemy.

Interviewer:

Thata€™s basically a short-range tactical missile.

William Haneke:

Short-range missile. It would go out, you know, maybe somewhere between one and two
and a half miles, and | forget what the yield was, but it was about a half a kiloton or
something like that, or megaton, | cana€™ta€-whichever is lesser of the two. My math has
gotten foggy over the years. But at any rate, it was far too much oomph for something that
was going to be detonated that close. And finally they had the good sense to say, a€ceWell,



you know, we realized with the Vietnam thing that we had not had time to train these units
on how to actually fire these things. Wea€™d better take them back.a€

Interviewer:

Thank goodness for that.

William Haneke:

Thank God for that is right.

Interviewer:

But you told me that, | mean, even though it was called the &€0eCold War,a€ you told me on
the phone that you actually were shot ata€-

William Haneke:

Yes.

Interviewer:

A few timesa€-

William Haneke:

Yeah. Wella€-

Interviewer:

By people on the other side of the border. Can you tell that story?

William Haneke:

That evolved. When | was first over there deployed to Germany, | was infantry platoon
leader. And during the course of the first six months | was there, | went from that first
company and | became executive officer of another companyéa€-these were both infantry
companies. And then at that point in time, we had had a battalion commander that
wasa€-did not like West Pointers, and made no bones about it. When | first reported in, he
looked at my 201 file and say, he said, &€ceYoua€™re one of these blankety blankety
blankety blankety West Pointers. We&a€™ve got no use for you.4€ He said, &€ceYouad€™re
going to do ten times the work of my regular ROTC and OCS officersa€a€-and thata€™s
the source of commission for them, anda€+-a€ceto prove that youd€™re worth, you know,
anything.&€ And he did go out of his way to prove that, and there were a number of my
classmates that were already assigned to this battalion. So it was a very, you know,
contentious relationship between him and the officers in the battalion. We had a situation
that kind of brought that to a head in my particular case. Some of the replacements that
they brought into the unitd€-and keep in minda€-let me digress for a seconda€-that there
were a number of the soldiers that were in this unit that periodically were deployed for
Vietnam as they needed, you know, replacements over there. So we would have new
soldiers that were fresh out of basic training and AIT come over to replace them.
Interviewer:

And all draftees, | would assume.

William Haneke:

And a majority, the large majority were draftees. And it was during this period of time that
the very strong black militant movement. And | mean | had no prejudice against minorities
at that point in time, but there were four of these gentlemené€-l use the term
a€cegentlemena€ looselya€-that came from Chicago and were militanta€+l mean strong
militant Black Panthers, | guess you would call them. And they created quite a stir in basic
training, and afterwards they had each been given three Article 15s for missing a
movement when they refused to catch the plane to come over to Germany. And why they
didna€™t court martial them, or why they didna€™t put them in the brig, | dona€™t know,
but. And the greater travesty there was they left them all in the same unit, and they all
ended up in my platoon. So we had some real problems with that, and if youa€ ™Il pardon
my terminology here, the battalion commander liked to have the &€cebitch night,a€ as he
called it, which allowed the troops to come up there and register their complaint one night a
week. You know, on any subject of anything dealing with the battalion. So these four guys
were firstin line, you know, several weeks in a row, and of course, | was their favorite target
because | was trying to get them to comply with the regulations and the orders and whatnot,



you know, to become regular members of the platoon. And so | had a little sense of, you
know, that the battalion commander was not real pleased with me, and before he lefta€+he
got his orders, finally, for Vietnam. And before he left, he gave me a scathing negative
endorsement, along with a couple of my classmates that were alsoéd€+<had gotten his
attention, you know, in several ways. And it wasna€™t because of any kind of
incompetence or, but just because he basically didna€™t care for us.

Interviewer:

Mm-hmm.

William Haneke:

And the new replacement battalion commander came in there. And instead of, you know,
doing his own evaluation, he accepted the written evaluation that had come from his
predecessor, you know, line and, you know, and verse, which didna€™t start us off on the
best of relationship, either. So there was a border camp up on the Czechoslovakian-East
German border, Camp Gates, in the town of Marktredwitz, Germanyéa<€-

Interviewer:

Would that be in Bavaria?

William Haneke:

It was in Bavaria, and as | say, it was right on the East German-Czechoslovakian border,
and ran as far south as the town of Weiden, or Weiden, however you want to pronounce
that. And it was about 120-kilometer responsibility that we had. But at any rate, this
particular camp, it had a series of three commanding officers in a row that had been
relieved, or, you know, were no longer there. The first gentleman was relieved from
command and, you know, sent to Vietnam, because that was the remedy of choice. If you
didna€™t want somebody there and you wanted to get rid of them, and you werena€™t
real pleased with them, you know, just put them on orders and go to Vietham and, you
know, and theyd€™re gone. The second gentleman was not only relieved, but he was
court martialed for, | guess, gross incompetence and perhaps some, you know, taking some
things that didna€™t belong to him. And a third gentleman, apparently the stress was too
great, and he committed suicide, so.

Interviewer:

Wow.

William Haneke:

You know, | didna€™t have a real good situation to walk in, and | think theya€-it was
designed for me to fail, so thata€™s why they assigned me there. But I1&€™m happy to say
that | had a very good supporting officer with the cavalry regiment who was stationed just
down the road in a town of Hof, and was readily available if | needed his help. And we
started off at the end of the first week with some of the senior NCOs in my camp going
AWOL, and they all went into Nuremberg and had a great time, and | became aware of
their absence when | went around to find the NCO that was in charge of the camp and a
couple of the top squad leaders.

Interviewer: *{:.text} How many men were at the camp?

William Haneke:

We had approximately maybe 200, 225 men that were on this detail. And | mean we
hada€-this was not a training mission. This was an operational mission, which made it
much, you know, higher in the priorities that we received, or had to undergo. But at any
rate, when | discovered that these people were missing, | went around and did a little head
count and find out that we had about eight or ten of these gentlemen that were missing.
And | went and talked to the sentry on the front gate and see what he knew, and he was,
you know, a little reluctant to answer my questions. | said, &€ceWell, youa€™ve got one of
two choices. You can answer my question, or we&€™re going to put you in the brig over
here.&€ So hea€-his tongue loosened up real quick, and he said, &€ceYeah, | saw them go
over the wall at approximately, you know, 10:00.4€ And so | said, a€celf you see them
come back, you let me know.a€ And my deputy, who was only a Second Lieutenanta€-|
was a First Lieutenant by this timea€+<you know, wea€™re not talking about a rank-deep



assignment. But at any rate, he and | were keeping watch over there, and when they finally
came back in, we confronted them and asked them to account for why they were gone. And
they had no excuse, other than the fact they wanted to have a good time. Well, being
AWOL, or absent without official leave, from a training assignment is one thing, but being
AWOL from an operational mission, thatd€™s a horse of another color. So | called up the
squadron commander, and asked him what he wanted me to do about it. | said, &€ceThese
people, you know, deserve to be disciplined heavily.&€ And he said, &€cel will be down
within an hour,d€ and he showed up, and he had thed€-from the teaméa€-the team was
based in Nuremberg, and they sent out two buses from Nuremberg with armed security.
And they took them out of the camp immediately and put them in handcuffs and put them
on the bus and sent them out there, and had court martial hearings beginning the next day.
And these gentlemen did some time in the stockade. But they were no longer a part of my
camp, so we were able to get some replacements who were sufficiently motivated. And
during my 90 days running that camp, we turned it in from the worst border camp on the
entire East-West German border system into the best, and got rave reviews, 1a€™m happy
to say. | mean which certainly didna€™t hurt my career any, but.

Interviewer:

You also mentioned that that was very much, even though it was called the &€ceCold
War,a€ youéa€-the sentries on the other side used to take pot shots at you.

Interviewer:

And the border zone was actually like, what, a couple hundred yards wide, | would think, at
least, if not more.

William Haneke:

In some places, yesé€+in some places it was a couple thousand yards. So | mean you had
some cleared areas that went way back, and some of them that, you know, the trees
werea€-the bank of trees were closer. Well, within a bank of trees we found that they had
machine gun nests, and they had radar units, and they had all kinds of, you know, more
extensive security that we couldnd€™t readily see, but it was there. And then along
probably two-thirds of that sector where | was, they had a electrified fence that was up
there that they probably cranked out about 40,000 volts, and anybody that touched the wire
would be, you know, fried in place. During this period of time, they had a massive, you
know, electronic failure of that entire system, so the whole system had gone down.
Interviewer:

A power failure.

William Haneke:

Power failure.

Interviewer:

Yeah.

William Haneke:

And it didna€™t take long for the locals to get the word, &€ceHey, the fence is down.
Leta€™s make a run for it.a€ So a lot of people who had been having that in their plans,
you know, decided to do it. And we had a fair number of folks that camea€.

Interviewer:

They made it. They made it across.

William Haneke:

They made it across, and we had several of them that, you know, were brought to our
camp, and we attempted to, you know, talk to them and get a little bit of information, and
then send them back to Nuremberg to our headquarters, where they were, you know,
decently treated and provided with a place to go, and, you know, resources to live with and
a home.

Interviewer:

Were these East Germans or were these Czechs, or?

William Haneke:



Well, it was some of both, and some of them were from people who had traveled further,
you know, on the Soviet side, who were lining themselves up to make a break when things
became fairly clear. Soa€- * {..time} 0:27:41

Interviewer:

How long did this episode last? How long was the power off there?

William Haneke:

Power was off almost a month.

Interviewer:

Oh, wow.

William Haneke:

So that provided some interesting things. But of course, the security forces on the East
German-Sovieta€+l mean East German and Czech side increased their security, because
they had to take additional steps in view of the power failure. And it was during this time
that we did some pretty heavy patrolling on our side, and there were a couple points where
we were within maybe 50 to 75 meters of the border. And they didna€™t like that, so when
we would show up there and be, you know, looking with our binoculars, and we had some
of their snipers would take some pot shots at us. And | like to believe they didna€™t intend
really to hit us, &€™cause if their marksmanship was that bad, then, you know, there would
be no serious threat if, you know, if we got into combat with them. But 1&€™m sure that it
was a warning shot that was fired, but it got my attention real quick.

Interviewer:

So you never walked up to the actual border.

William Haneke:

Well, weéa€-l did.

Interviewer:

Yeah.

0:28:46

William Haneke:

But generally, you know, there wasé€-1 didna€™t do it very often, and one of the things that
they liked to do in our region, because we had some very wooded and hilly area in there,
they changed the border stones around, you know. On our side, it was DBB, Deutches
something or other Bavaria. On the other side, it was CS for Czechoslovakia. And so every
now and then, wea€™d look and see the border stones had a CS on it, and the idea was
they wanted us to think wed€™re on the wrong side of the border and go over there, and
then they had some teams set up that would capture us. But fortunately, we never made
that mistake. But at any rate, this was an interesting period of time, and that was the first
time 12€™d ever been shot at. * {..time} 0:29:25

Interviewer:

The Czechs were not as strict, shall we say.

William Haneke:

No. I would say that, you know, they hada€+1a€™II talk about the trizonal point. Trizonal
point is where East Germany, West Germany, and Czechoslovakia all come together,
which was clearly, you know, in the middle of my region. On the East German side, the
East Germans were not friendly to the Americans. They did not like us, and they made no
bones about it. The Czechs, on the other hand, were a lot moreé&€-a lot friendlier to us,
because they hated the Soviets, but they were occupied forcibly and didna€™t have any
choice. And from the trizonal point, five kilometers in either direction, you had the Czechs
that were, you know, going over on the East German side to make sure there werena€™t,
didnd€™t have any gaps in that protection on the trizonal area, and vice versad€-the East
Germans would come five kilometers into Czechoslovakia. And behind all them, there was
a massive Soviet presence, just to make sure everybody else was doing their job, so
ita€™s Big Brother watching Big Brother watching Big Brother kind of a setup that was
going on there. And the Czecha€-l mean the East Germans, we could never, you know,
establish any kind of a relationship with&€+it was just very militant and very hostile. The



Czechs, on the other hand, when you got further south from the trizonal point, were very
friendly. Many of them spoke English, and we would be able to go over there and swap
cigarettes or chocolate or, you know, some kind of thing that they liked or we liked, and
theya€™d come on our side, you know, several hundred yards, and wea€™d sit under a
tree and share, you know, a picnic lunch with or something like that. And vice versa,
wead€™d go on the other side and, you know, | wona€™t say that they were sharing their
beer with us, but, you know, | learned that Czech beer is very good. But they were very
friendly, and as long as the Russians were not, you know, close by, we had reasonable
rapport.

0:31:14

Interviewer:

They were biding their time, | think.

William Haneke:

Yes, they were. In fact, this was the area that was within a year after | rotated out of there
and went to Vietnam, they had a major, major incident there where the Soviets came in to
crack down on the Czechs because they were becoming too Westernized, shall we say.
And they just, you know, did a terrible number on a good many of the Czech military people
in the area.

Interviewer:

Really. Oh, you were there right before the Prague Spring, | guessa€-

William Haneke:

Yes.

Interviewer:

In 1968, too.

William Haneke:

Yes.

{;time} 0:31:44

Interviewer:

Anyway, moving to Vietnam, when did you get your orders for Vietnam?

William Haneke:

That was my Christmas present of 1967, you know. It was on thea€+l cana€™t remember if
it was the 24th or 26th of December. It didna€™t really matter, because thea€-well, when
l&€-let me digress for a second. When | rotated off the border, | went back to Bamberg, and
at that point in time, then, they said, &€ceYoua€ ™re not going back to the infantry battalion
because you have distinguished yourself, and wea€™ve got greater needs for you.a€ So |
went on to the Third Brigade staff, and | became the Assistant Plans and Training Officer
for that. And | had a very good gentleman, Major Berry, who had just gotten back from
Vietnama€-infantry officer who was a great trainer of us, and, | mean, ran a good, good,
shop, so | was privileged to be with them. And but again, my Christmas present was my
orders for Viethnam, and so that made it a little hard to relax and enjoy the time.
Interviewer:

And when did you find out you were going into thea€+going into sort of the advisory group?
William Haneke:

Well, | had my orders for the advisory group right off, and the one thing | had a choice, you
knowa€+do you want to just go over there straight from Germany, or would you like some
additional training to become an advisor? | said, &€ceBy all means, send me for the
additional training.a€ So | was sent to Fort Bragg, North Carolina, where | attended the
MATA, or the Military Advisory Training Course that was taught by the Special Warfare
School. So our instructors were all Army Special Forces that had one or maybe even two
or three tours in Southeast Asia as military advisors, and we got some very good
information, very good training from them. And then we also learned how to speak
Vietnamese, so we had a lot of these young Vietnamese women that were there. Kind of
hard to keep your attention on the instruction, you know, with some of these good-looking



young ladies, but we learned the dialect we were supposed to learn pretty well. The only
problem | had is when | got to Vietnam, the orders that they had selected for me, | was
supposed to have been going to a team outside of Dak To, which is a very, you know, hot
from a combat-level standpoint, and at the last second they changed my orders and
decided they wanted me to set up my own advisory camp from scratch. And the area they
sent me to spoke a different dialect of Vietnamese, so nobody understood what | was
trying to tell them. Fortunately, you know, starting with high school and here at West Point, |
had had five years of French, so | spoke French very well, and was able to utilize that quite
extensively. And the realization that everybody in Vietnam, for the most part, the
Vietnamese had been there for over 90 yearsa€«l mean the French had been there for over
90 years. So everybody in Vietham over the age of five, you know, understood French, so |
was able to do very well with that.

Interviewer:

Could you explain what the role of the advisor was? | think when a lot of people arena€ ™t
familiar with Vietnam hear the role advisor, they think of it purely in terms of a military
context. And really, the role, the advisoré€™s job, was much more than that. * {:.time}
0:34:54

William Haneke:

Absolutely.

Interviewer:

Could you explain how the advisora€™s role was explained to you, or?

William Haneke:

Well, | think that, you know, the common sense of what an advisor is is that, you know, they
go over there and they command the foreign military units. And that is not the case. At least
it was not the case in Vietham, and | dona€™t think thata€™s the case in Afghanistan or
Iraq, either. The idea is that you go over there to advise, to give information on tactics and
on procedures, and thata€™s from the military side of the house. But you have to
understand that in order to survive and be successful in a region, you know, such as where
we werea€+l mean | was assigned as a district senior advisor, initially, and that would be a
largeé&€-equivalent of a large American county, where as a province would be the
equivalent of a state in the United States. The province was made up of individual districts,
which were the size of a large county. And in order to be successful, you had to be
accepted or have some level of acceptance by the local populaceéd€+not just the military
people you were advising, but the people, you know, to put some of your programs into
effect. And that included everything from setting up an intelligence network, you know,
where you could get information on what the enemy was trying to do, or was actually doing,
within your area, to you know, where you would be working with the people to try to find
programs or needs that they would have, and try to meet these needs. And that would
make them more willing to work with you and support you, and that was what it was,
mainlya€-to convince them that we are not the bad guys. | mean the Vietcong would go, or
the Viethamese Communists, would go into a village. And theyd€™d line everybody up
that had been against them, and theya€™d execute them in front of the rest of the village,
and it was, you know, &€ceWea€™re going to rule you by intimidation, or by, you know,
force of threat.a€ And so it was not a very good working relationship. We, on the other
hand, tried to meet with the village chiefs and find out, you know, what do you need? You
know, what do your people need? Do you need water? Do you need a way of purifying the
water? Do you need a water tower? Do you need a marketplace, you know, so you can
bring your goods? | mean everybody went to market every day, because they had no
refrigeration, they had no electricity, they had no ice. They had no means of, you know,
preserving food, so to speak, for any length of time. So everybody went to market and did
their shopping for the day, and so it was important to have a gooda€+l mean 4€™cause we
had some areas around there that were barren desert that were just totally inhospitable.
You know, nobody couldéd€-we had a lot of salt flats around there, so people just really
couldna€™t spend a whole lot of time in these areas. Or they had the



oppositea€-theya€™d be along the river and ita€™d be very swampy, so. And a lot of
people were not willing to give up much, you know, space in the town to use as a
marketplace. The other thing would be a schoolhouse. | mean these people realized that
education was important, and although they were too poor tod€+and the district didna€™t
have the amount of resources that they could go out and develop these things. So | mean
ita€™s just the people lived in a base level. You know, in my area, they had no latrines or
bathrooms in their houses. You know, their way ofa€-if they had to go to the bathroom, they
just, you know, out by the side of the road, or theya€-they didnd€™t go right by their own
house. What they would do is theya€-we had a cemetery within the village, and theya€™d
go and theya€™d find the graves of somebody elsea€™s ancestors, and go on those
graves. So | learned when | walked through the cemetery that you had to look very carefully
where you were stepping so you didna€™t step in a pile of something that was, you know,
left for youra€e

Interviewer:

And what was the name of the district and the village that you were inside?

William Haneke:

The district wasa€-it was Binh Thuan province. The district was Hoa Da, H-O-A D-A, two
words. And we had towns within the district that wea€- * {:.time} 0:38:50

Interviewer:

And the town you were posted to was?

William Haneke:

The town was Phan Ri Cuaéd€<Phan Ri Cua. Have to plug back into memory cycle and try
to remember these things. But it was just a, you know, a couple houses along the main
highway, Highway 1, which was the main north-south highway in Vietnam, went right
through the middle of my town. In fact it was within maybe 250 yards of the front gate of my
camp.

Interviewer:

And youa€™rea€-when you went to set up this new advisory group, you were 13, | think 13
Americans.

William Haneke:

Well, when | first went over there, | was it. You know, when | reported to Vietnam, | reported
on the 1st of July of 1968, and thea€-went to Keppler Compound, which is where all the
advisors reported through, and we got our equipment issued to us and our jungle fatigues
and everything that we needed at that point in time so that we were ready to go into our
assignment out in the rural areas. And once | found that | wasna€™t going to Dak To as |
originally thought, you know, and that they wanted me to start a new advisory team from
scratch in Hoa Da, | of course did not have the experience to start one from scratch myself.
So again, ita€™s like other jobs 1&€™d had in the Armyéa€-it was going to be learned by
doing, or by consulting with some of the district advisors in some of the surrounding
districts to my particular area. And so | got a lot of advice, or | asked a lot of questions. |
mean some of them | didna€™t get good answers for, but asked a lot of questions to try to
get to the bottom of what was going on. The next thing they did was they put us on what
laughingly was referred to as the &€0eMACV merry-go-round,&€ where within the Binh
Thuan district, we would be shuttled around to a number of different military and civilian
camps, where we would get an orientation on what advisor life was like and how they
interacted with some of the regular American units. So we went to Pleiku, that had a large
presence with the Fourth Armoreda€-or Fourth Infantry Division, and a couple of other
major U.S. units that were up there that were attached to the Fourth Infantry Division. Went
to Ban Me Thuot, which was an interesting placea€-it was a hunting lodge thata€-for the
emperor of Vietnam. | mean it dated back many years. It was gorgeous. It had all kinds of
mahogany. They had red mahogany and dark mahogany, other types of mahogany that
were theé€-it was built from the logs of this thing. | mean it was just an incredible place,
and they built an advisory headquarters there. And we went to, you know, four or five other



places, and then | ended up in the district just north of my district, where | spent a week
with them and was able to pick the district, you know, senior advisora€™s brain for all the
information | could get out of him. And it was very good, because hed€™d had a good
secure area up there. He had a good relationship with his counterpart, who was a
Vietnamese Major, and who was also very friendly and gave good information from the
Vietnamese standpoint, so | was able to get both sides, a picture of both sides of how
things were going. And | went out on two little operations with them where we actually had
some enemy contact on one, and learned, you know, how these operations work, the
problemsa€+ some problems involved with working with the Vietnamese, being different
culture, different religion, and different orientation in total, you know, to what we were all
about. So | learned about the fact that they like to stop on their rice-cooking breaks. Rice
doesna€™t stay with you as long as, you know, some of the Western food that we ate, so
they had to eat probably five different meals of rice a day. And that entailed stopping,
building a fire, you know, which isnd€™t very tacticala€+you cana€™t sneak up on
somebody when they see your fire, cooking fires, you know, coming over an area as
youd€™re approaching them. So we tried to develop ways of doing things, and the district
senior advisor, he said, &€ceLook,a€ he said, &€cewea€™ve come up with something
where wea€™re just getting into it, where we will cook amounts of this and, you know,
some foods that will stay. &€ceAnd then we wrap it up in rice paper or something. t&€™I|
preserve for a couple days so they can eat their rice without having to cook it.a€ He said,
a€ceThis is not a popular thing with the Viethamese. You know, old habits die hard, and
ita€™s hard to get thema€a€-but it was a great idea. And so | spent the five days there,
and then | went toa€-since the place in Hoa Da that | was supposed to start up had no
facilities for anybody else to come in and set up, | went to a town of Song Mao, which was
on the other side of the Hoa Da district. Song Mao had a well-established advisor camp
there, had been run by the Army Special Forces for several years. They had recently
stepped down and turned it over to the MACV team, and out of that camp, there were a
number of different operations that were being run. There were two advisory teams that
had their staff that were there. There wasa€-these districts were interesting, &€ ™cause
there wered€-this camp was at a point where three districts came together. And the Song
Mao district was Vietnamese Buddhists, and that was one religious group. The one just to
the northwest of them, | guess, was Chinese. It wasa€-they didna€™t intermarry in this
area.

Interviewer:

Ethnic Chinese, you mean.

William Haneke:

Ethnic Chinese. They did not intermarry in this, so, you know, the one district was all ethnic
Vietnamese, or as we called them, the a€ceslant-eyeda€ Vietnamese. Then you had the
slant-eyed Chinese, and then the other one just to the east of that was Montagnard, and
they were round-eyes. A lot of people didna€™t understand. They thought the
Montagnards were very much like the basic Vietnamese. Theya€™re not. The
Montagnards are of the same group as the Polynesians area€+you know, the folks that
settled the Philippines and Hawaii and other Pacific islands. [t&€™s the same stock that
those people came from. And theya€™re round-eyed, and they are dark brown-skinned,
and theya€™re various religious groups. Now, we hada€-the ones in our area were called
Chams. They were a little more civilized than some of the Montagnards that were up in the
Central Highlands. These wore full clothing. | mean some of the Montagnards in the
Central Highlands wore barely a briefcloth or nothing at all. The women there had
something from the waist down, but, you know, they were bare-breasted, a lot of them. The
Chams, on the other hand, you know, were fully dressed. The women were clothed from the
neck all the way down to their ankles, anda€-just a second.

Interviewer:

Was therea€+-how did the Chams get along with the Viethamese? Was there hostility?
William Haneke:



There was some. The Vietnamese didna€™t play well with their neighbors is what it boiled
down to. They have a lot of negative feelings about the Chinese. They didna€™t include
them in on their operations, for the most part. They looked upon the Montagnardsa€-they
called them a€cedirty boys,a€ which is not a very complimentary term at all. The
Montagnards, you know, were very bright, and they may not have been as educated, but
they were extremely intelligent. The ones near where we were were Mohammedans. The
ones closer to the coast there wasa€-

Interviewer:

You mean theya€™re Muslim?

William Haneke:

Yes. Well, when | talk about religious beliefs, you got to understand that underneath all of
this is a very strong ancestor worship culture. And ita€™s not just thed€-and | cana€™t
remember the term, what it is, a nomism or whatever, where you worship the trees, the
livea€.

Interviewer: * {:.text} Animism.

Animism, yeah. You worship the trees, the rocks, the rain, the sun, the moon, you know, all
these tangible things. And so that is a very strong subculture to these religions. The district
| was in, Hoa Da, was a Roman Catholic district, and to say that is, you know, is not exactly
correct to think that theya€™re all Christians. Again, they had that underlying spirit
worship, which 1&€™I| elaborate more on in a minute.

Interviewer:

Even though they were nominally Roman Catholic.

William Haneke:

Even though they were nominally Roman Catholics. Now, the Portuguese were the
missionaries that came over there and spent a number of years, and spread their religion
to them. And | think the Portuguese knew at the time they werena€™t being successful by
strictly trying to take the Roman Catholicism and ram it down the throats of the Vietnamese.
So they incorporated some of their pagan holidays, like Tet, and some of the other big ones
that they had, and you know, kept those going. And then they had certain other practices
that they had for when somebody became a man that they had this service, or when
somebody became a woman, they had certain pagan rites that they would go through. So
they incorporated all that with the Catholicism, and so it made for an interesting study in
things.

Interviewer:

Getting back&€+moving a little forward to your sort of arrival, is it Hoa Da? * {:.time} 0:48:51
William Haneke:

Hoa Da.

Interviewer:

Hoa Da. What was the situation when you finally were posted to Hoa Da? What did you
find there, | mean?

William Haneke:

Well, what | found was the fact we were the first Americans, you know, as a unit, to be in
that area. There had been no American presence in the Hoa Da district since the French
leftin 1954, you know.

Interviewer:

And this isa€+-how far were you from Saigon? This is basically in Il Corps, right?

William Haneke:

We were about 100&€-probably about 150 miles north of Saigon.

Interviewer:

And you were the first American there, and you were the only American, | guess, for dozens
of miles, 20 miles, 30 miles?

William Haneke:

Probably the better part of 25 miles. | mean there were some Americans that came through



there at the time. | mean Route 1 passed through there, so there were convoys that used to
go through there. Route 1 was a mass of bomb craters, and the bridges, for the most part,
had been blown out, south of where we were in some other districts. And so it was
impossible for any kind of an organized on-ground convoy to pass through this area. They
just couldna€™t do it. But at any rate, we were the first round-eyed Americans that had
been in this area since the French left, and the Captain that was the district chief was more
of a political appointee than a military appointee. He had had not a whole lot of military
training. His father was very politically active and high up in the Saigon government, and
the man was very wealthy, so in effect, what he did was he bought his son a position. And
his son, trying to figure out where his real priorities were was difficult. | mean it became
apparent early on that his priorities were not chasing the Viethamese Communists. It was
told to me before | went into this area, laughingly, that this could be the Vietcong rest and
recuperation area, the Vietcong R&R area, because they felt so safe in operating in that
area thata€-or unthreateneda€-that they came and went, you know, as they chose, and
were never harassed or shot at or attempted to, you know, stop their operations. But at any
rate, | soon found out that this gentleman was involved, the district chief was involved in
some degree of smuggling, some degree of working with the drug lords, enabling them to
ship their product through his district. He was involved in aiding and abetting groups of
pirates that were raiding certain communities along the coast, and he also had a very high
level of protection moneya€-these werenad€ ™t taxes, but protection money, that he
collected from some of the village chiefs or people that were prominent along the coast.
Interviewer:

And | just want to sort of stress here that, basically, whoevera€-«the district chief was,
basically, his word was law. He was basicallya€-.

William Haneke:

He was God.

Interviewer:

He was God in that district.

William Haneke:

He was. He set the laws or enforced them the way he would like. He collected the taxes.
He collected the protection money, if that was the name of the game. Anybody who wanted
to register to get married in the district had to go through his headquarters. If you wanted to
register a new child, you know, and get him a certificate you had to go through that. If you
wanted to get an education for your family you had to go through him. And you wanted a
business license you went through him. So basically, if you wanted to have a normal,
active life, you had to go through him.

Interviewer:

Sort of like a old-style Chicago alderman.

William Haneke:

Exactlya€-exactly. So | meané€-but it became relatively apparent early on that he was all-
powerful, and that he had his police department or police chief was trained and controlled
strictly by him, and there wasna€™t anything he did that wasna€™t ordered by the district
chief. *{:.time} 0:52:49

Interviewer:

And he made it pretty clear he was nota€+he was no friend of the Americans, didna€™t
he?

William Haneke:

Absolutely. When we went over there and | was ordered jointly, by the American senior
advisor of the Binh Thuan province and his Viethamese counterpart, who was a senior
Colonel in the Vietnamese Army, that | was to go over there and set up, you know, this new
camp. So | had all the written orders | needed, both in Viethamese and in American
English. And when | presented myself the first timea€+-and he knew | was coming in
advance. But when | presented myself he acted like it was a big surprise, and, you know,
didn&a€™t attempt to communicate with us. He left us sitting in his conference room for the



better part of two, two and a half hours before he finally, you know, showed up. And
didna€™t really want to talk to us, but he did the motions, or went through the motions.
And initially, you know, we thought that he didna€™t speak English and didna€ ™t speak
French. | knew he had to speak French, but he wouldn&d€™ta€-he refused. And so it
wasna€™t until the second meeting we had with him that | let it slip, you know, it was a
mild curse in English, and it was, you know, registered at his parents, or his parentage. And
he, you know, the sparks flew, and he suddenly, you know, is rattling off a string of English.
And | just looked at him and | said, &€ceAh. | thought you didna€ ™t speak English.4€ So
the veil was dropped, and we conversed in English, you know, after that. Apparently, he
was well-educated, you know, in civilian university. But it was a situation where he did not
want us there. We tried to get him to give us space. He wasna€™t going to, and sort of as
a little token that he threw our way that the headquarters was built in a large quadrangle, or
| mean buildings around a small inner court. And it was an old French hospital is what it
had been, so it was well-built, very thick walls, very, you know, solid ceiling. And in the
tropics, that is a little bit of natural air conditioning, or natural cooling, as opposed to being
in the hot sun all the time. And it was a very hot area. We were in the tropics. We were in
the desert area of Vietham, which a lot of people never realized there was such a thing. |
mean the sand was so white it was like the Sahara Desert. They had to issue us special
polarized glasses to keep us from getting the equivalent of snow blindnessa€- * {..time}
0:55:20

Interviewer:

Really.

William Haneke:

During the course of a, you know, bright, sunny day. Anda€-but at any rate, he had a set of
two rooms out back of where his quarters were, and it had been turned over to the animals.
They had pigs in there, and they had chickens, and they had guinea hens, and |
forgeta€-you know, all kinds of, you know, farm animals that they had over there. And of
course, these animals had been in there for years, so, you know, the amount of animal
fecesa€-l wona€™t say it was, you know, feet deep, but it was many inches deep by the
time that he offered us that little token. And Ia€-he fully expected us to say, a€ceNo, this is
not sufficient,a€ and of course, his next thing was, &€ceThen | have no room for you.&4€ So |
kind of bit the bullet. And on some recommendations of some American advisors in Song
Mao, and | said, &€ce Thank you. Wea€™I| be very happy to take that, and wea€ ™Il be over
here within two days to clean up the area, and we would appreciate it if you could have the
animals removed so that we can get on with our work.4€ Well, | mean, he was a littled€<he
looked like he was going into shock when | made that statement, &€™cause he fully did
not anticipate wea€™d do that. So what we did is we came up with, you know, gallon-sized
jugs of Phisohex, which is a very strong disinfectant, and we came up with shovels and
brooms and, you know, chisels, and God knows what else we had. And went over there
and began the process, and then wea€-

Interviewer:

At this point, how many men were on your team?

William Haneke:

Well, | had started out and when | reported into Song Mao, | find out there was a MATs team
that was there, and MATs teams were composed of five people. So they were assigned
strictly to my teama<€.

Interviewer:

A MAT team? MAT?

William Haneke:

MAT.

Interviewer:

Whatad€™d that stand for?

William Haneke:



It was mobile advisora€+smobile advisory training team. [t&€™Ss hard to remember what all
the, you know, the initials stand for. But that was part of the effort after the Tet Offensive is
to set these MATS teams up around Vietnam, with the idea that they would be more easily
deployed and work better with the small units or the regional forces, popular forces, which |
what | had. Now, just to clarify that, we did not have a regular Viethamese military unit
stationed in Hoa Da. The regional forces company was a organization of Vietnamese
military that was recruited from around the province, so you know, recruited around the
state. The popular forces or the PF companies were recruited within the districts, so these
were all local boys, and it was local militia is what it boiled down to, because they would
be there at night to guard certain things like a bridge or, you know, a marketplace or your
compound. And in the daytime, they had, you know, jobs at home, so they, you know, 6:00
in the morning, theya€™re gone, and the rest of the day, you have no security in that camp
unless you provide it yourself. So | ended up going in there initially with me and five other
Americans, and not happily soa€-these people did not like what | was trying to get them to
do. And maybe | shouldnd€™t say it, but | recruiteda€-when | first arrived in Hoa Da, |
found out that they were there quite by accident. | just asked the senior district advisor
there that, you know, a€ceHave there been any people who are assigned to my unit that
have arrived?a€ He said, a4€cela€™m not sure if these guys are supposed to be working
for you. | know theya€™re not working for us. But wea€™ve had a MATs team here for a
couple weeks that, you know, appear to be playing in town all the time.&€ And | said, a€cel
saw their jeep on the way in. It was parked next to a place that was called Ba
Phongéa<€-that was the sign out front.2€ And he said, a€ceWell, Ba Phong is a local house
of ill repute.&€ And he saida€-and | said, a&€ceWell, they had their web gear and their
radios and their rifles and weapons all out in the jeep for, you know, whoevera€™d want to
come by and take it.&€ So | went over there and started the jeep up, and | mean beeped the
horn a couple times, and nobody came out, so | droveé€-it was only a couple blocks from
where the camp was, so | drove it back into camp. And these guys came in probably about
two hours later, cussing and, you know, screaming about the fact that somebodya€™s
stolen their jeep and all their stuff. So Major Elliott rounded them up and showed them into
his conference room, where | was sitting, and thata€™s how | introduced myself. So | got
their attention real quick, because they were complaining about, you know, that they were
sent out there and they shouldna€™t be there, they should be somewhere else. And | said,
a€ceWell, | have the written orders right here,a€ which | threw on the table across to the
Lieutenant, First Lieutenant, that was commanding them. | said, &€ceHere are the regular
orders that 1&€™d gotten from the MACV headquarters that have your name and the names
of these gentlemen, and your assignment. &€ceAnd if thered€™s any doubt,a€ and | said,
a€ceand if therea€™s anybody that has any questions about my authority here,a€ | said,
a€cel have enough on each of you for what youd€™ve been doing here to bring you up all
on charges. You know, either Article 15, or we can go to a general court martial.4€ So they
thought about it for a few minutes, and | said, &€ceYou can either work with me and
wed€™I| get along just fine, or we can go the other route.&€ They all decided that they
would like to work with me, and thata€™s how | got their attention when | first got there,
anda€-

Interviewer:

My point is that you wered€-even, | think, later on, you got more men. But youd€™re only,
at the most, about a dozen or so Americans.

William Haneke:

13 is the max that | had on the team.

Interviewer:

And about 4 or 500&€-responsible for 4 or 5004€-

William Haneke:

No, it was more likea€-if you put the PF teams in with the regional forces company, it was
probably close to 1,000 people, but they were scattered. The PF teams that we had some
bridges that went within our district, and went further north that were critically important



that we had to have at least a platoon or more guarding these bridges, you know, day and
night. So that was, you know, part of the extent of the overall responsibility that we had. But
it was justa€-it was just kind of a ragtag bunch of Viethamese that we were advising, and
we had to train them all in marksmanship training. We had to train them all in, you know, in
how to take care of their equipment and their weapons, and teach them that, you know, you
just didna€™t shoot at anything that came around, You know, a little discipline on your
ammunition. And you dona€™t sleep on the job, and you dona€™t disappear when it suits
your purposes to go home or just to go do whatever you want to do. * {:.time} 1:01:50
Interviewer:

And you make the point in your book that many of thea€-at least for some of the Ruff Puff
troops that you were advising, their allegiance was a little bit up in the air.

William Haneke:

Very questionable on some of them. Again, some of them had been specially recruited by
the Captain, the Vietnamese Captain, and were, you know, followed his orders, you know,
to the letter. And so | have to believe that they were well paid on the side by him to do what
he wanted them to doa€-his bidding, | should say. And there were others that we didna€™t
know where their true allegiance was, because during the day, they would be working for
us, and some not very enthusiastically. And at night, you know, when we started getting
more attacks on our compound, you know, in the morning you go out there and check the
bodies that were lying around, either hanging on the barbed wire or lying on the ground out
there. And lo and behold, you see several faces of people that were in your unit that had
been working with you during the day, and that was very unnerving. And | know my first
couple of patrols once we got these people better trained and we started taking them out
on some limited patrols. And we would have the main body of the patrol going down the
road, then wed€™d have our flank security out, and some of the guys on flank security or
operating on point would be shooting and shooting back at us. And 1a€™d try to put a stop
to that, and my counterparta€-or hed€-well, the Captain never went on patrol, but his two
junior officers that went with us said, a&€ceWell, you know, therea€™s nothing we can do
about that. Theya€™re shooting at birds.a€ | said, &€ceWell, | havena€™t seen a bird yet
out here in the desert area where wead€™re patrolling.&€ And | finally warned them after
the second patrol. | said, a€cela€™m going to take this as, you know, that these people are
operating as Communists and trying to kill us.a€ Because some of the bullets, you know,
were zinging by my ear, or by some of the other Americans that were on the patrol with us,
and so | could tell that we were not really their favorites. So finally, by the time we got to the
third or fourth patrol, 1A€™d warn them before they went out, therea€™I| be, you know, fire
discipline. Nobodya€™s going to shoot, and you keep your eyes open and see whata€™s
going on. Because we were progressively taking them in a more unfriendly territory each
time we went out on a patrol. Of course, you know, emphasizing the patrolling techniques
that they were to learn and follow. And finally, you know, this fourth patrol, | guess is was
that this guy fired at me and kicked up the dirt or the sand at my feet with three bullets. So |
shouldered my weapon and put two round in him, one in the shoulder and one in his hip.
And, you know, everybodya€™s really shocked. &€ceWhy did you do that?a€ | said,
a€ceThey were warned,a€ you know, and got the endorsement of the Vietnamese to do
that. And | mean the Viethamese officers were shocked but relieved, because it took a lot
of pressure off them. And they escorted this guy back and they put him in our litle POW
compound. And come to find out he was working with the Vietcong, and so we made an
example out of that, and | never had any other problems with any of the rest of them
shooting at us or shooting ond€+not maintaining fire discipline on these patrols. So | mean
it just got to be a point where they realized if we could hurt them worse than they could hurt
us, then they got our respecta€-or we got their respect, so.

Interviewer:

Why do you think the initial district chief that you were dealing with, that you refer to himin
your book as was it his name was Manh, | believe?



William Haneke:

Yeah, Dai Uy Manh, Captain Manh.

Interviewer:

Why do you think he disliked the Americansa€+a€™cause they represented a threat to the
status quo, and he had a very comfy little operation there?

William Haneke:

| think there was some of that. | think that he was also supplying the Vietcong. | mean he
was an entrepreneur of the biggest source. If there was a dollar to be made in some
activity, he was in it. And the Vietcong in our area needed certain kinds of weaponry or
certain kinds of ammunition, certain kinds of supplies, you know, food or whatnot that they
might not be able to readily get or easily get. And they apparently had money to buy this
with, or Vietnamese piasters to buy it with. And he was a ready supplier and, you know,
lined his pockets with the materials.

Interviewer:

But everything turned around. Eventually you were able to engineer his replacement.
William Haneke:

Yes. Well, thata€-there were a couple of elements that brought that to be. Now, |
discovered later on that shortly after | arrived in Hoa Da, that there was an American State
Department representative that had been there for a couple of months, which | found to be
very strange. | mean 1&€™d heard rumors of the fact that MACV or Military Systems
Command was trying to set up a joint military-civilian relationship, where every other level
of the organization would be a representative of the State Department, and then, you know,
above and below would be somebody from the American military. But | didna€™t realize
that this guy was thered€+nobody had ever told me. And he was kind of a junior State
Department. guya€-hed€™d been working for the Agency for International Development,
which was one of the arms of the State Department. They were involved more in the civil
affairs type of things of, you know, providing food and supplies and building materials and
different things like that. They were not involved in the advisory military side of the house.
But | was informed that he was to be my new boss, and he knew absolutely nothing about
being a, you know, a military advisor. | met him one time, and that convinced me that this
was not going to be a good working relationship. And then he disappeared. | mean
hed€™d be gone for months at a time. He went to some of thed€<Lung Tao was one of the
big recreational areas in Vietnam. It had a beautiful beach and lovely young Viethamese
women and all kinds of things that apparently appealed to folks that wanted to take
vacation over there. Or hed€™d go to Bangkok, Thailand, and spend a couple months
there. Soa€-

Interviewer:

Do you think he was simply just couldna€™t be concerned, or do you think there was
something else going on?

William Haneke:

Oh, I think he&€-there was a lot more going on. He was involved in setting up a smuggling
ring. And we found evidence of the fact that he was providing the materials for Dai Uy
Manh to sell to the South Vietnameseé€+l mean the Vietcong. So weé€-there was aa€-
Interviewer:

He was involved in the black market.

William Haneke:

Yes, most definitely. We found that there was a large white building in the middle of the
camp that only Dai Uy Manh had the keys to, and this was built by the Agency for
International Development, allegedly to house some of the farming materialsa€-you know,
whether it was the seed, the fertilizer, the lime, the plows. The different tools that, you know,
the Vietnamese would need to develop a crop and plant it. Coughs Excuse me. And this
gentleman had been very much involved in getting that place built. Well, one daya€+and
this was after several weeks when 1a€™d been thered€+somebody was putting, loading
some stuff in a warehouse, and | just happened to walk by to see what was in there. | saw



no farming equipment or farming tools or anything in there, but | saw large crates of stuff
that looked like it was armament or ammunition, or, you know, rations, food rations. And |
thought, you know, &€ceSomething isna€ ™t right,a€ because | knew it wasna€™t coming
for his units, so he was in the processa€-+he being Dai Uy Manha€-was in the process of
stockpiling it there before. And | didn&€™t have a daily presence in the camp at that point
in time, so he could be stocking up by day and then shipping the stuff out at night, and
nobodya€™d ever, you know, be the wiser. But | did find this American State Department
AID rep had a very large hand in this.

Interviewer:

So hed€™d gone native, in a sense.

William Haneke:

So hed€™d gone native. He was chasing the big dollars. And by the time we were able to
get enough goods on Dai Uy Manh and the other thing, wed€+some of the districta€-other
district chiefs went to the province chief with their complaint that Dai Uy Manh did not
know about. And they had enough on him to where the district chief would either have to
put himin jail or ship him elsewhere in Vietnam. And because he wasa€+had such a high
political profile, or his family did, then they chose to take him away from Hoa Da and send
him to the northernmost district in all of Vietham, which was totally unfriendly up there. So
at any rate, he left suddenly and quickly, and they replaced him with a Major Xuan, who
was an excellent gentleman. Major Xuan was a senior, well-seasoned military man. He
had fought against the Frencha€-or he fought with the French, first of all, against the
Japanese. | meanéa€-let me digress. He had fought with the Vietnamese Army in
cooperation with the French against the Viet Minh a long time before. He had been with the
Viet Minh fighting against the Japanese during World War Il, &€ ™cause the Japanese had
a major presence in Vietnam. And then he fought with the Viet Minh afterwards to convince
the French they should not come back into the country after the end of World War II. | would
picture him not as a Communist, but as a Nationalist. He was very loyal for his country, very
proud of the Vietnamese heritage and history and whatnot. Did not trust the Americans, so |
had a very large task ahead of me to convince him that we were not there to occupy his
country or try to tell him what to do, but we were there to provide him with resources to help
him in hisa€e

Interviewer:

And how did you convince him of that?

William Haneke:

It was a process that took some time.

Interviewer:

One thing thaté€-as | said earlier, one thing | find fascinating talking about this and reading
your book last night is that youa€™re verya€-explained that we think about the
Vietnama€-on the district level, it wasna€™t merely a matter of the Americans and the
South Vietnamese against the Vietcong and the North Vietnamese regulars. But it was
really mucha€-the situation was much more complex, because of all the various regional
alliances, regional rivalries, and personal agendas. That youd€™re really having to play a
very complex game on the district level&€e

William Haneke:

Absolutely.

Interviewer:

With the local powers and powers-that-be, and figure out how to get them on your side.
William Haneke:

Yeah. Well, for starters, there was no effective central government that was, you know,
present in this particular area.

Interviewer:

Sort of like Afghanistan.

William Haneke:



Very much like Afghanistan. You know, you had your district chief, who allegedly was in
charge of everything, but then you had the drug lords. | mean they had a very large
presence in this area. Now, the poppy trade up in the Central Highlands was a very
lucrative business, and the CIA nurtured that along because they got money out of that as
well, that they were able to use, you know, for a variety of different purposes in their efforts
over there. And so you had your district chief, you had your drug lords that had an
influence. You had different tribal units that were around there for some of these
Vietnamese cultures, who wielded a lot of influence within the tribe, you know, whether it
was a Montagnard tribe, whether it was a Vietnamese or Chinesea€+l mean they all had a
lot of power. They didna€ ™t all agree with each other. There was no central, you know,
agreement or organization that they all belonged to. But depending on where we were
operating, it had a very real influence on what we were trying to do. And then over and
above that, we had pirate groups that woulda€<we were on the South China Sea, so there
were a couple groups of pirates that we had to contend with. We had groups of
banditsa€+you know, just bad guys that were bandits that were out to steal money and kill
people or do whatever they wanted to do. And there were several other groups that we had
to contend with. And |&€™ve always maintained that if theya€™d all gotten together in one
organized, you know, unit, and tried to do away with us, we probably woulda€™ve survived
maybe five minutes. But by virtue of the fact that they were all, you know, not working in
concert with one another, then that made it easier to deal with. And | mean in dealing with
some of these, the drug lords and their people were better armed than we were. * {:.time}
1:14:37

Interviewer:

Really.

William Haneke:

| mean these were some bad dudes. And these were big guys. | dona€™t know if they
came from Manchuria or where they were from, but my first confrontational meeting with it,
the guy that was in charge of the detail that came tod€+we had inadvertently ambushed a
group that was coming down, and it turned out to be a drug convoy that was coming down.
And so when we figured out who it was, we knew who to get in touch with, and were able
to get him. And he sent this guy in charge of the team, and he looked like, you know,
somebody out of the &€ceTerry and the Piratesa€ cartoon strip. He had the big Fu Manchu
moustache. He had cartridge belts across his chest, and hed€™s, you know, dealing with
an automatic weapon.

Interviewer:

Was he ethnic Chinese, or?

William Haneke:

He coulda€™ve beena€-he could well have been. Thata€™s why | say he looked more
like a very dark-skinned Chinese, which probably woulda€™ve been Manchurian or, you
know, one of the cultures in northern China. But he was very much in charge, and he was
about 6a€™72£€.

Interviewer:

6A€E™7aE£.

William Haneke:

6a€™64€ or 6a€™74€. The guy weighed over 300 pounds, and it was all solid muscle,
and hed€™s one of these people you would not mess with. And all of the people he had
working for him were not too much smaller than he was, so we realized that, you know, this
was a verya€+1:16:00

Interviewer:

And what was this convoya€-was it mules, was it trucks?

William Haneke:

It was small horses, and they had packs of heroin thata€™d been processeda€+you know,
the raw and dried heroin. It was in rolls that were in protective bags, you know, on either
side of the horses. But they were taking that down to the small village or a village port that



we had under cover of darkness, and then they would ship it up by sampan the next day to
wherever it was intended to go. And apparently the rest of the Vietnamese in the district
knew that this was coming, and dona€™t mess with it, but we, the American advisors,
never got the word, so. What we did get was some intelligence that there was a Vietcong
convoy or Vietcong group that was going to be coming down the trail that night, so.
Interviewer:

So did you let the drug convoy just go on its way?

William Haneke:

Well, we ambushed them, so there were no survivors.

Interviewer:

Okay.

William Haneke:

So that includes the horses as well as thed€-we didna€™t know there were going to be
horses. And it hada€-dark as it was, you know, you get the word, you know, you set your
ambush up, and you got people in the front, or people in the back, | should say, that we had
a radio set up, and theya€™d do a double-click when they passed. Or do a one-click when
they passed through, the lead element, and theya€™d do a double-click when the last
element comes through. So once we knew that they were all in the kill zone, then we
opened up, you know, fire, and very effective ambush. But unfortunately, when | went in
there and saw who it was, that it wasna€™t a Vietcong at all, it was this drug thing, thena€
Interviewer:

What were the repercussions of that?

William Haneke:

Well, | was scared to death that, you know, there were going to be extensive repercussions.
And we offered to see what we could do, you know, in talking to thea€-first, the drug lord on
the radio. We got his frequency. | mean these people had radios and all kinds of
communications that were probably more sophisticated than what we had. But at any rate,
once | was able to establish contact with him, we negotiated. And | said, you know, &€ceWe
would like to compensate you for the men and the animals that we have killed, you know,
inadvertently. We didna€™t know you were coming.a€ He said, &€cel dona€™t care about
the men, and | dond€™t care about the animals. All | care about is my product, and | want
to be sure that it gets to its destination.&€ So | was told by my boss, &€celf you got some
trucks, send them over there, load the stuff up in the trucks, and take it down to the port,a€
which we did.

Interviewer:

| hate to say it, but thata€™s pretty shocking.

William Haneke:

Yeah. Well, like | say, the CIA had been doing business with these people, to a certain
extent, either being paid not to interdict or to help them get through, and it was just a
means to an end to them finding additional ways of raising cash. * {.time} 1:18:38
Interviewer:

Which brings me to a point | was going to ask you about later, but since you bring it up,
reading your book last night, | was surprised. | mean the CIA was everywhere, it seemed,
or certainly very present in your district and sort of in your operations.

William Haneke:

They wered€-they had a wide presence in Southeast Asia. | mean they werena€ ™ta€-they
were small teams. We didna€™t have a large presence within our area. But we had one
gentleman that was our main contact, and he had a couple of assistants that would come
with him from time to time, and he seemed to havea€+smost of the people around knew who
he was and didna€™t mess with him. So they probably paid a lot of protection money to
the locals to just leave him alone. But he always had some very good advice for us, and it
was very supportive.



Interviewer:

So you formed a working relationship with Colonel Xuan. * {.time} 1:19:28

William Haneke:

Mm-hmm.

Interviewer:

And you eventually rebuilt the compound and made a secure compound. * {:.time} 1:19:35
William Haneke:

Yeah. With hima€-l mean he was a very good military leader. He knewa€+he was a good
infantry officer, so he knew what leadership was all about. And he knew he had a tough row
to hoe with the Vietnamese military people that he was commanding. And, you know, he
knew how ragtag they were, and worked with us to try to get, you know, better training
going for them. But he also knew that he had a lot of people who were traitors among him,
and was trying very hard to weed these out. One of the biggest problems that we had was
the police chief and his staff, &€ ™cause they were all militant, militant Communist. | mean
to listen to this police chief talk, it would look like he had the Marxist Handbook that he
was, you know, &€ceYou Capitalist dogs,a€ and different things like that. | mean where do
you hear this kind of terminology in conversation, you know, other than somebody who has
beené€-

Interviewer:

This is under Major Xuan, though.

William Haneke:

Yeah, but hea€+Major Xuan did not bring him in. He4€™s one that he inherited from
Captain Manh.

Interviewer:

And he could noté€+he could not remove him?

William Haneke:

He was not able, readily, to come in there and clean house overnight, although that was his
long-term plan is to find, first of all the deadwoodéa€-the people who were against
hima€-and to weed them out. And as it turned out, we had several attacks that occurred
shortly after Major Xuan joining the group. And ona€-after several of these attacks,
thené&€-and this police chief was getting, you know, more militant and more anti-American
and more anti-Viethamese, and as the days went by. So | mean | justa€+l made a statement
to my fellow advisors one night. | said, &€ceMy prayer is is that next time we have an attack,
we go out on the wires next morning and find this guya€™s body draped over them.a€ And
thus it came to pass. The next morning, weé€-or that night, we had a major attack. They
were trying to breach the wire or find a way into the camp, and we were able to hold them
off. And there waséa€-it was a more organized attack than normal&€+just obvious that it was
somebody with more experience that was leading the group in there that night. And the
next morning when we went out there, the first guide leading the attack that was draped
over the wire was the police chief. And there were two other of his assistants that were also
in that same attack that had also been killed, and the next day | think he had a force of
maybe 15 or 20 of his deputiesa€-they all disappeareda€-left the area with their families.
Just, you knowa€-you know, a flash of smoke, and theya€™re gone, so theya€-l knew that
they were all working with the Vietcong. And of course, that gave Major Xuan the
opportunity to go out and recruit and replace them with some people that he knew would
be totally loyal to the South Vietnamese and him.

Interviewer:

In your book it seems you knew that you were on the right track, &€™cause it seems like
the Vietcong were increasingly testinga€- testing the security of the compound at Hoa Da?
William Haneke:

Hoa Da.

Interviewer:

Hoa Da.

William Haneke:



Yeah.

Interviewer:

One of the things | found most eye-opening, though, is you describe a situation até€-a ruse
is kind of how to describe it. You describe a situation where, basically, there were a case of
an attack involving American defectors.

William Haneke:

Yes.

Interviewer:

That was eye-opening.

William Haneke:

That happened shortly after we got there and started, you know, building up the compound
defenses. When | first got there, there was very little presence of any kind of camp security,
and | relate the story in the book, and ita€™s almost jokingly, where the first night | stay
there, they have these movies. Now, keep in mind the white wall of this building is an
excellent place for a projection, you know, for a screen. And the AID had these little three-
wheeled Lambretta vehicles that they would have their camera on the back of it, or they
had both a loudspeaker system so they could, you know, train or orient the Vietnamese as
they went around to the little villages. And in the case that they had something that was
substantial enough, then they could show a movie. And | mean the Vietnamese had
propaganda movies, and again, you got to understand, propaganda is three-fold.
Propaganda is white propaganda, which is the truth, or itd€™s based on the truth, and
ita€™s good information. Youa€ ™ve got black propaganda, which is a total lie, you know,
which totally distorts the facts and is trying to win them over. And then you got gray
propaganda, which is kind of a mix of the two. So AID was, you know, aiding and abetting
the propaganda effort to try to orient the villagers for the South Viethamese. We showed
this movie on the side of the building that night, and 14€™m looking around, and
thered€™s several thousand people that are sitting there watching this. And | thought,
a€ceThere are not that many people in this village by day. Where are all these people
coming from?4&€ So | asked, you know, the counterpart, you know, a€cels there any
compound defense,a€ and he said, &€ceNo, not really. | have a guard on the gate, but
thata€™s it.a€ Well, we got the whole rest of the, you know, the compound that they could
come over the wire or through the wire and over the masonry fence, or masonry wall that
we had there. And it didna€™t make me feel very comfortable. So we went ahead and
secured the camp the next day, and made sure that people didna€™t get in the camp,
particularly at night, unless they had some kind of ID to verify the fact that they were on the
Ruff Tuff outfits or with an American unit or with the Vietcongé€-+or the Vietnamese village
chief staff. So 1a€™m looking the next night and there are only maybe a couple hundred
people there, you know, so we got rid of all the extra folks that were coming to the movies.
And it was shortly after that that we started getting the probing attacks at night. And as my,
one of my top Sergeants told me, he says, &€aeSir, you know why wed€™re getting
attacked.a€ And | said, a€ceNo, | dond€™t.4€ And he said, &€ceBecause you pissed off the
Vietcongé€-you took their movie privileges away.a€ So thata€™s when the probing attacks
started to try and find out exactly how good the compound defenses were. But we learned
early on to try and improve those as much as possible, and that was no small order
because the barbed wire fence we had around that camp, you know, predated the
departure of the French, so it had been out there for 30 years or more. And in that kind of
climate with the constant, you know, rain and heat, and sun that the temperatures around
there sometimes got as high as 138 degrees. So | mean it just, you know, severe weather,
and | mean the barbed wire was so rusted out | could just put my hand on it and it would,
you know, slide through or break through, with no effort at all. And it was a land mine
minefield that was around there as well, but again, these had all been put in there, you
know, prior to the Japanese coming, most of them, so nobody ever knew if the mines
would, you know, detonate or not. There had been some added in later years, but nobody



had a master plan of where the mines were, and so it was suspect at best of how effective
the compound defenses would be. And we couldna€™t get barbed wired€+l mean we just
had absolutely no priority as a advisory team.

Interviewer:

It seems like it came through loud and clear in your book that you were basically on the
bottom of the list for everybodya€™s priority.

William Haneke:

Thata€™s it. Thata€™s it. And if just seemeda€+now, whether | went to Cam Ranh Bay,
which was the main supply base that we dealt with, and with ordersa€-| could have orders,
you know, as official and as long as the day is long, and they wouldn&€ ™t honor them. But
what irritated me is we had third-country nationals that we were advising, like the Korean
units, the Filipino units, New Zealanders, the Aussies, that would go in there and be, you
know, their list of supplies, they got everything, you know, first time through, without any
questions or any comments. And we had the hardest time getting our orders taken care of
through the legitimate supply systeméa€-thatad€™s why we started going out and trading
and bargaining and bartering and doing all kinds of things. * {..time} 1:28:01

Interviewer:

Tell me about the incident, though, where thea€-

William Haneke:

Oh, with the Americans?

Interviewer:

Yeah.

William Haneke:

Well, we had beefed up the defenses around the front part of the compound, and that was
the only way in or out, you know. And after that had been up there several nights, we got
worda€-l guess it came on the radio. | mean it wasa€<we had a fairly common frequency,
and we had alternate frequencies that wea€™d go to when things started getting, you
know, really hot. But we had one common frequency that everybody around knew, both
Americans and Viethamese. And so we got a call on the systema€-it was about maybe 10
or 11:00 at nighté€-that therea€™d been a convoy ambushed that was coming, bringing
supplies up to a province north of us. And of course, | immediately became suspect of that,
and they said there was several wounded Americans that they wanted to bring in our
compound and give them first aid treatment. So | was immediately suspicious of that,
because no convoys had been by there in probably two years. And so | got on the other
frequency and called Major Elliott over in the Song Mao camp and said, &€ceAre you
aware of any convoys coming this way?a€ He said, &€oeAbsolutely not.a€ He said,
a€celtd€™s probably a bogus attempt to get into your camp.&4€ So we set some things up. |
had several machine guns at various places around the camp, and | brought the machine
guns up by the front gate there, and | told them theya€™d have to wait &€™cause ita€™s
take us a couple minutes to take the security off and open the gate so they could come in. |
said, &€ceHow many are there of you,a€ and he said, &€oeAbout 35.4€ Soa€.

Interviewer:

It was an American voice.

William Haneke:

This was ana€-there were two different American voices we heard. So | mean wea€™re
naturally assuming this is an American convoy, and ita€™s legit. So something didna€™t
ring trued€-l just had a very uncomfortable feeling about that. And there was enough
available light, if you got down close to the ground you could look up at the sky. There was
just enough available light where you could make out some forms moving around out
there. So | had one of my Sergeants get down with me, and we started counting heads, and
by the time we got to 100-plus, | said, &€ceThis isna€™t legit. [tA€™Ss not legit at all.a€ So |
told them, | said, &€cel want you all to come up close to the gate, and wea€™Il open it up
here in just a second.a€ And when they came up, then we opened up on them, and you
know, | asked them again, &€ceAre you an American unit, or are you Viethamese, or who



are you?a€ And 1a€™d asked them what American unit they were witha€-well, they
didna€™t give me a number or oulffit, so | figured, you know, they certainly didna€™t have
good intentions. And so we pretty well annihilated the entire group. When | opened the gate
and we went out, you know, after there was no more activity out there. We verified that it
was primarily Vietcong, and they were all heavily armedéa€+AK-47s, and, you know, a lot of,
plenty of ammunitiond€+-B40 rockets and all kinds of stuff. And the next morning, you know,
we went back out and verifieda€+| found two dead Americans, or one was still alive, one
was dead outright. And we tried to keep the one that was wounded, heavily woundedéa€+he
had a lot of abdominal injurieséa€- alive long enough so we could get him to medical
treatment and intelligenceé&€-get him, you know, to give some information. He passed away
shortly before the Americans came in, and the first people that come down were the
intelligence kinds, you know. Ita&€™s one of the things that always irritated me about the
intelligencea€- they never would identify what outfit they were with or what unit they were
representing, so you never knew whether it was MACV, you never knew whether it was
CIA, you never knew whether it was somebody from the State Department or some other
American military unit. And | was always very reluctant to give these guys access to the
camp and allow, you know, free questioning. But we later determined that the two
Americans were deserters. One was black, and | think the other one wasa€-l dona€™t
remember whether he was Hispanic or, you know, he was just dark-complected American.
But they had both been AWOL, had both deserted from unitsé€<you know, one just recently,
and the other one, you know, probably over a year before.

Interviewer:

Not really deserted, but defected.

William Haneke:

Absolutely. And they were the ones that were aiding and abetting this unit to get into our
camp, a€™cause la€+-and thata€™s when, you know, it just reinforced what the CIA agent
had taught us. The Vietcong do not want you in this area. They dond€™t want you
operating here, and theya€™re going to do everything within their power to try to eliminate
you, and they play for keeps. You know, ita€™I| be theya€™re going to come in there and
kill or torture or do whatever they can to eliminate you. So my fellow advisors and | kind of
took a little oath among ourselves that if everythinga€-if we ever got overrun totally and we
were in danger of being captured, you know, that we would take each other out, and that
that way, we would not.4€™Cause we saw what they did toa€-withd€+to American
advisors thatd€™d been captured and broughta€-+on the other side of the mountains from
another district west of usé€+had been brought in there and tortured and left. And after we
saw what had been done to them, therea€™s no way we wanted to be subjected to that
kind of treatment. But | mean they thoroughly dismembered these people.

Interviewer:

Yeah, you make that pretty clear in your book.

William Haneke:

Yeah.

Interviewer:

Did you ever hear of any other case of Americans defecting to the Vietcong like that, or
was that the onlya€e

William Haneke:

la€™ve heard of one other. Nothing, you know, it was never confirmed, but | heard from a
good friend of mine who was an advisor up in the Central Highlands that they had a
situation where some Americansa€-l guess up close to Da Nanga€-+had defected, a couple
of them, and the Vietcong put them to good use, you know. It was a rared€-well, let
meda€-la€-let me digress. When | was wounded and in the 24th Evac Hospital, on the same
unit | was ona€+l was on the neurosurgical unita€-there was a patient on the same ward
with me&€-and 1&€™d forgotten about hima€swho was been shot in the head with a 45
caliber gun by the military police. And he was an American, and finally | asked the head



nurse, | said, &€ceWhata€™s the story with this guy back there?a€ | said, &€ccHea€™s
surrounded by military police. Are they there to keep him from escaping?a€ They said,
a€ceNo. Theya€™re there to keep the hospital staff from coming in and finishing him off,a€
and | said, &4€ceWhata€™s his story?a€ Well, he had defected and was serving with a
Vietcong unit that overran or tried to overrun a military police outpost on the outside of
Saigon, and he had already killed two American soldiers, and finally one of the MPs had
put a, you know, 45 caliber slug in his head from his pistol. And they said, a€ceHea€™I|
never be right again,a€ but | mean the guy looked at you with totala€-it looked like he had
total awareness with what was going on in there. But when theya€™d walk by his bed, his
eyes would just follow them back and forth, and you know, it justa€-it spooked the entire
staff there. And of course, youd€™ve got to understand the hospital staff was involved in
treating wounded Americans, combat-wounded Americans, primarily. And when they found
out that this guy had defected and was actually leading a charge against ours, and had
killed a couple people, that was it, you know. And the poor head nurse, she said,
a€cela€™ve been trying for days to get this guy transferred.d€ 4€™Cause it was a double
hospitala€-it was an American hospital in the front, and the back section of the hospital
was for POWs, or prisoners of war, you know, whether they be Viethamese or Americans
or whatever. So she kept trying to get him transferred to the other end of the compound
there.

Interviewer:

Also in your book, | guesséa€+-how long had you been there when the compound at Hoa
Daa€*Hoa Da, Hoa Da?

William Haneke:

Hoa Da.

Interviewer:

I&€™I| get it sooner or later. How long had you been there when the compound at Hoa Da
was overrun?

William Haneke:

l&€™d been there a couple months. The incident took place on September 15, 1968. | will
never forget that day as long as I live. | had been up in Cam Ranh Bay, and Sergeant
Amos, Wesley Amos, and | had gone up there to get our supplies, and after wed€™d been
turned down, we went to the alternate source of bargaining for supplies. And it justa€-the
nice thing about it was that we ran into a gentleman who was running one of the
warehouses up there, who | had just served with in Germany, who was a Hawaiian. And he
called it the &€oeSamoan,a€ you know, organization, that apparently all of the guys who
were controlling a series of ten warehouses were all Hawaiian-born. Or they called it the
a€cePineapple Brigade,a€ thata€™s what they called it. But anyhow, he was a good friend,
and | explained to him that, you know, how we had not been able to get supplies. He says,
a€ceNot to worry, sir, wea€ ™Il take good care of you.a€ And | said, &€ceWell, 1a€™II do
what | can to get you some war souvenirs or, you know, get you somea€+a€ usually you go
over and you get a quart or a gallon of good drinking alcohol at the Class IV supply point
there at Cam Ranh Bay, and that was supposedly a good negotiating element. He said,
a€ceSir, | dond€™t want that. | dona€™t need it. | know you. | know the bad situation
youa€™re in out there, and wea€™Il do whatever we can to help you.a€ So he provided
me with two cases of the poncho liners, which were, you know, a popular commodity. |
mean these things were silk-lined, and, you know, just everybody and their brother wanted
a poncho liner to take home.

Interviewer:

It sounds like an alternative currency.

William Haneke:

Oh, it was. More reliable than the MPCs or the American pay certificates that they had for
us. So he recommended, he said, &€ceHerea€™s how you do ita€-herea€™s how you
play the trade game here at Cam Ranh.&€ He said, a&€ceYou go down there and you
negotiate, first of all, with a heavy truck battalion. And you offer hima€+-4€ and he said,



a€ceDona€™t offer him any more&€+a€ he gave me an amount to offer. &€ceDona€™t
offer him any more than that, but thata€™s for unlimited utilization of the trucks when you
come to Cam Ranh to pick up supplies.&€ And that was not a real problem, because | went
down there and met the Major that was in charge, and he was, you know, very happy to
accommodate me on that need. He said, &€ceThe next thing you do is that you go down to
the airstrip, and you talk to somebody in the air detachment down there, and that way
youa€™ve gota€-youad€™re covered on exiting Cam Ranh Bay with your supplies, so you
got your transportation from the supply point, got your transportation out, and youad€™re
covered.a€ So we did that as well. And then after that, it was just a matter of going to the
individual warehouses and finding what we needed, and negotiating for that. You know,
sometimes it was a matter of taking these guys to dinner, or providing them with alcoholic
beverages, you know. A fifth of Chevas Regal usually went pretty far. Or, you know, Black
Jack Daniels, or one of the other, you know, preferred sipping beverages. But we also
came armed with some war souvenirs, also, thaté€-and you know, ita€™s like having an
antique with a provenance. You had to have a suitable story to go along with this souvenir,
or it was no longer, you know, considered a serious offer.

Interviewer:

And in your book you explained that many of those souvenirs were made bya€-

William Haneke:

Yes.

Interviewer:

Made to order, as it were.

William Haneke:

Made to order. Or the other thing we had, right off the coast there we had Navy swift boat
that operated out there in the South China Sea, and we had a very good relationship with
the Navy, | mean &€™cause we needed their support. They had an 81 millimeter mortar in
the back that was gyroscopically mounted, so regardless of howéa€+the aiming system
wasa€-so regardless of how rough the seas were, they could put a mortar shell in your
back pocket if thata€™s where you ordered it to go. And they were a lot more reliable than
the Vietnamese artillery that we had. Song Mao had a regular ARVN or Army of Vietham
regiment that was stationed there that was our primary artillery support, and they had 155
Howitzers. They couldna€™t hit the broad side of a barn, you know, if it were standing
right next to where the Howitzer was. And generally they were several grid squares or
several thousand kilometers off of where you wanted them to fire. So anyway, it was more
dangerous to utilize them than to just ignore them. So anyhow, the swift boats were great to
us, and they would takea€-we could get some local tailor to make up some Vietcong flags,
and he probably was making the real flags for the Vietcong units as well. But anyhow,
wea€™d take the things out there and theya€™d drag them in the surf and get them
sufficiently weathered-looking, and then we&€™d buy chicken from the local farmers and
take a shotgun and shoot the chicken with several of the flags behind it. You know, and
then that developed our prominent story that, oh, yeah, this got the blood of this guy that
was leading the attack through the camp, and | meana€+so we played with the truth a little
bit. But the ultimate goal was to get the supplies that we were authorized. We never traded
for anything we didna€™t, you know, werend€ ™t supposed to havea€-just trying to
basically get what we needed to survive and do our jobs.

Interviewer:

So while you were up in Cam Ranh Bay, on the 16th of September of 1968a€”

William Haneke:

The 15th.

Interviewer:

15th.

William Haneke:

Yeah.



Interview

The compound, though, was hit by the&a€-

William Haneke:

The compound was hit that night, and we had good intelligence. | mean wea€™d worked
up our intelligence network, and | mean most of the sources we had werea€-you rate them
from one to five. One is the least reliable and five is the most reliable, and over a period of
a couple months, we had, you know, been able to develop that intelligence network a lot
better. We started getting, a couple days in advance, a indication that this attack was
getting ready to take place, you know, from these five-rated sources. And they said that they
were going to try and overrun the camp, and, you know, eliminate you all. And | kept trying
to, you know, call my boss down in Phan Thiet in the province headquarters, and some
other people up in our end of the province, and couldna€™t get anybody that was going to
send us any kind of supplies or, you know, extra units to help us protect ourselves against
this. Coughs Excuse me. So as the attack started, the unit infiltrated part of the camp, and
we had popular forces platoons guarding each of the walls, so these were the, you know,
little minuteman-type units, you know, that we had there that were assigned to guard the
walls at night. So the Vietcong units had infiltrated the camp. They hada€-two of the four
units that were defending these walls had defected and gone to the Vietcong and let them
in, so they were actually in the camp before we knew they were there. Anda€-but |
wasna€™t at the camp that night.  was up in Cam Ranh, you know, bringing back the last
of the supplies. | managed to acquire two fifty caliber machine guns, two M60 machine
guns, and a couple of recoilless rifles, and all kinds of ammunition, and what do you call
ita€-the minesa€-oha€-

Interviewer:

Claymores.

William Haneke:

Claymores, thank you. Claymore mines, which were, you know, invaluable in setting up a
defense. Then | was bringing all this stuff back the next morning, soad€-but at any rate,
back to that night. They were in the camp and had eliminated the defending forces in three
of the corners where we had our machine guns placed. We had one L-shaped barracks that
was in the center of the camp, in which there were 400a€-probably 450 of our men that
were housed in there, you know, when they were not working.

Interviewer:

Vietnamese, right?

William Haneke:

Vietnamese. And | had preached since my day there, &€ceYou have to have multiple exits
from this place, so if anything ever happens, you, you know, and the entrance is blocked,
that you have ways to go.a€ And they didna€™ta€-they never followed that. | never could
get them to do i, in spite of the fact that | had talked to, you know, both counterparts, district
chiefs, to tell them that theya€™re necessary. So they had all the windows were, you know,
armored reinforced so no bullets could come through. There was a exit door on the end of
each one of the wings that were heavily armored and had, you know, crossbars in there to
keep anybody from being able to break in. And so the next thing they had, they had a
sapper teama€-that, you know, that brings explosives in therea€-that came in and blew up
the barracks. And with incendiary devices, or, you know, to burnéd€+and they set this thing
up, and very few of the guys ever made it out. Those that did make it out, | have it on good
authority, were all on fire as they came running out of the building. The advisors were
housed elsewhere, and by that time we had, you know, cleaned up our little animal pen
and had moved our beds in there, and it was sanitized to the point where it was, you know,
habitable. We had two ways that we could go from thata€<those two rooms to get out.
Either go right out the back door, or wind our way through the little interior courtyard and go
out the front of the building. Those that went out the back were shot dead immediately.
That included my interpreter, who was a great guy. He had been trained by the Special
Forces and was 100% unquestionably loyal to the Americans. And three other advisors



who went out there with hima€+1a€™m sorry, they werena€™ta€+he was shot dead. They
were nota€-they were badly wounded and unable to move. And then the others went
through the front, and most of them made it out, except onea€-the Lieutenant who was
commanding the MATs team and his top Sergeant were in there at the time that the
building was hit with recoilless rifle fire. Now, what happened was in the courtyard out in
front, you know, you come into the camp, therea€™s a flagpole there, thered€™s a circular
turnaround, and then youd€™ve got one, two, three main buildings in the camp that are
around this quadrangle type of thing. But at any rate, somebody was standing out in the
middle of the quadrangle with a recoilless rifle, and at point-blank range just blasting the
daylights out of these buildings, and he, you know, brought them all down. And these guys
were in there nota€-as | said, this was an old French hospital, so it had very heavy timbers
that were holding up the roof and whatnot. And these guys, the roof came down on them
and they were pinned underneath and couldna€™t move, and then were injured with some
of the shrapnel that happened as well, but were not dead. In the meantime, the
Vietnameseéa€-or Vietconga€-were using very crude flashlightsd€+you know, just very dim
and hard to see very far with them. But they could see the feet of these guys sticking out
from under these beams, and they saw them twitch, and the one guy was moaning because
he was wounded. So they progressively rolled grenades in between their legs, and in each
case they were able to kick them away, and got only, you know, just minor shrapnel
wounds from that. This went on four or five times, and these guys somehow survived, and
finally they played dead so the Vietcong wasa€-they couldna€™t get back in to where they
were, but they could see them. And then the rest of the people, as far as they made it, they
either were dead or played dead, and we had finished building a brand-new bunker out to
the outside of this quadrangle. And the district chief and the guy that eventually came in
and became the senior district advisor above meéa€+-he was an American Major, came in at
a later dated€-went there with several of their senior officers, the Viethamese senior
officers, and hid out at the bottom of this bunker while the rest of the attack went on. Well,
they pretty well leveled the entire camp. They killed close toé€-well between 650 and 700
of the Vietnamese, or they defecteda€+l mean we never did find all the bodies, but we
found a substantial number of them. And pretty well laid waste to the entire camp. The lead
element of this Vietcong unit was a Womena€™s Action Company.

Interviewer:

| was going to ask you about that.

William Haneke:

And anybody that thinks that women are not fierce in combat shoulda€™ve been there that
night. Now, | make the distinction of a Womena€™s Action Company. They were not
fighting in connection with the menéa€-they fought totally as an independent unit. * {:.time}
1:49:06

Interviewer:

Entirely women combat unit.

William Haneke:

Absolutely. And the mena€-we, in combat, would fight until wed€™d neutralize an
opponent, and then move on to the next one. You know, as far as we knew, they were no
threatéd€-you know, why waste time? The Vietnameseéa€-this Vietcong womena€™s group,
not only did they neutralize these people by, you know, filling them with bullets, but they
came in and they dismembered the body so there would be no chance of these people, you
know, resisting in any way, shape, or form. Soa€-

Interviewer:

Had you heard of this Women&€™s Actiona€-

William Haneke:

We were aware. | knew the number of the unit, but we didnd€™t know it was a
Womena€™s Action Company. Nobodya€™s ever, you know, given us a breakdown on
that. We sure found out that night. And we eventually got our revenge, which 1a€™I| talk



about a little bit lateré€-but that pretty well, you knowéa€-everybody wasé€-were not able to
effectively resist after that. Although mya€-the Major that came in to command called in an
air strike the next morning, but it didna€™ta€-they bombed around the outside or strafed
around the outside edge of the camp, and they may have gotten a couple of stragglers, but
not many. There was very little loss of life on the Vietcongd€™s part. * {..time} 1:50:26
Interviewer:

Any idea how large the force wasé€-the size of the force that attacked you? * {..time}
1:50:28

William Haneke:

Well, we were told that we were outnumbered thirty-five to one, so do the math.

Interviewer:

35a€-

William Haneke:

We had about 800 people in the camp that nighta€-thirty-five to one, it was thousands. It
was thousands. And talked to the people that were there that nighta€-they said it was just
wave after wave after wave of these people came in. They could hear bugles and whistles,
and thata€™s how they signaled their troops in combat. and | mean, you know, every time
you hear that with a unit getting ready to come through, your blood runs cold, | mean just
a€™cause you know whata€™s getting ready to happen. And they just said that, you know,
there were so many people running around that camp that night, it just, you
knowa€-incredibly large force. So here | am, trying to get in, you know, get back to that
area the next morning, and 1a€™ma€-| show up with the supplies 14€™ve been able to
garner, and | get loaded on the Hueya€+not Huey, but a Chinook double-bladed helicopter.
And we left Cam Ranh at about 5:30 that morning, and by the time we got there it was still
pretty early morning, and wea€™re trying to find the camp. And | described, you know, what
to look fora€+you come down the river where it meets with a couple small streams and two
bridges, and then you have a road, and wea€™re the first large compound on over to the
right. He says, a€cel see the bridges, | see the roads, | see the small village. | dona€™t see
the camp.a€ So we flew around thered€-we justa€-we circled around the area maybe three
times. | didna€™t see the camp, either. So | said, a€ceWell &€ | said, &€ceenough of this.
You know, | can see Song Mao over there. | know where the airstrip is outside the
campéa€-or outside the village. Take me down there and wea€™I| unload, and then 1a€™II
get somebody to drive me back over.a€ And |&€™m thinking, you know, ita€™s early in the
morning, still a little bit foggy, so maybe wea€™re just mis-oriented on what wea€™re
seeing. So they drop me off out there, and thered€™s a truck from the Forty-Fourth ARVN
Regiment thatd€™s coming by, you know, about a five-ton dump truck. And | said, &€ceCan
you take me back to Song Mao to the advisor camp?a€ 4€ceOh, yeah, happy to do that.a€
So we loaded everything on, and | go back there, and as soon as | walk in the gate, you
know, people look at me, a€ceYoua€™re alive.a€ And | said, &€ceWhat do you mean,
l&€™m alive?a€ They said, &€ceYour camp got destroyed last night. Everybody, you know,
with the exception of just a couple people thatd€-everybody was badly wounded or
killed.&€ And I&€™m thinking, 4€0ceOh, my God.&€ You know. So | met with Major Elliott,
who was the district senior advisor there, and they managed to get me down there as
quickly as they could. And we go in there, and itd€™s just, you know, a shock to see that
itA€™s just bodies everywhere. [ta€™sa€-the buildings are all gutted, you know,
destroyed, and you know, justa€syoua€™ve got to understand in the tropics that the
decomposition of dead bodies starts immediately. Flies everywhere, you know, beetles, all
kind of things that scavenge on dead flesh are showing up by this time. Some of the
bodies, in the heata€-the temperature that day was about 120, 125. You know, some of
these things are starting to get bloated, | meanéa€-sick. Now, if I&€™m being too graphic, let
me know, but | mean once you get an image in your mind on something like thata€+l mean
there was close tod€-well, over 500 bodies that | can recall, lying around there. And we got
word that General Peers, who was the | Field Force Victor Commander, the whole northern
half of Vietnam, was getting readya€+hea€™s a four-star General, and hed€™s getting



ready to pay us a visit, and | knew it wasna€™t a social call. So 1a€-wea€-| went around
and talked to enough of the people that survived to get a clear story of what had happened,
a€™cause | realized | was the only one in any kind of shape to give any kind of a briefing
to the General when he showed up. And it was later that morning he shows up, and
he&d€™s got 15 helicopters with his supportive staff coming in with him. | mean ita€™s like
aa€-

Interviewer:

157

William Haneke:

1. ItA€™s like a, you know, flight of eagles coming in. And so they sat down, and | run
over to the chopper and salute him, and he takes me over to the side and he says,
you know, &€cedust what in the hell happened here last night, Captain?a€ And | said,
a€ceWell, sir, | just arrived this morning, &€ ™cause | was up in Cam Ranh.a€ |
explained, and so | went through the whole process, and he just, you know, setting
there shaking his head, and he&€™s got two or three of his assistant Colonels that
are sitting there taking copious notes as l1a€™m dictating. And he justa€+l mean
hed€™s just in disbelief himself that what happened. It soon became
apparenta€-and he picked up on this real quicka€+he said, &€ceYou didna€ ™t have
any compound defense stuff like barbed wires or sandbags?a<€ | said, a&€ceNo sir.a€ |
said, &€celad€™ve been trying to get those ever since | arrived here, you know, early
in July.a€ And he said, &€ceDid you go through the normal chain of command?a€
a€ceYes sir.a€ a€ceDid you go up to Cam Ranh, try to get them?a€ a€ceYes sir.a€
And you were unable to get any of those?a€ | said, &€ceNo sir.a€ So he immediately
assigned someonea€-he said, &€ceWell, youa€™re going to have them.&€ And he
assigned whoevera€™s in charge of his logistics to start ordering these supplies and
make sure they come up there within the next two days. And it was just, you know,
just a monumental screw-up is what it turned out to be, | mean as far as what the
situation our camp was leftin. * {:.time} 1:55:36

Interviewer:

Did all of the&€-the members of the advisory team who were woundeda€-did they all make
it?

William Haneke:

They all made it. A€™ma€-we lost nobody KIA that were killed in action that night.
However, we had, leta€™Ss see, twoa€-four of them were wounded badly enough that they
were medically evacuated and never came back to the camp. And some other, you know,
some of the ones that did survive, we had one that became a real emotional problem, and
had to be medically evacuated at a later date simply because psychologically he
couldnd€™ta€-he couldna€™t cope any more.

Interviewer:

And | think that was one of the senior NCOs, | think you said.

William Haneke:

That was my second-top NCO, yeah.

Interviewer:

Who had been in the service for what, 204€-

William Haneke:

28 years.

Interviewer:

28 years.

William Haneke:

And | learneda€-you learn early on in combat, you know, you never can judge somebody
by the amount of experience or their training or motivation, you know, until you seeé&€+you
share some combat with them. Because we had guys in there that, | mean they were
Airborne, they were Ranger, they werea€+had been with Special Forces. Theya€™d done



all kind of things, but theya€™d never had an operational tour in a combat zone. And some
of these very people are the first to fold up when the bullets start flying. | had my radio
operator was, you know, he just made Spec 4 when he came over there. He hada€+<he was
a war protester before he was drafted. He had the chicken track on his, you know, the
outside of his steel pot on his camouflage cover, and | mean just very unconventional, but
when the bullets start flying, hed€™s the guy | wanted guarding my backside, because he
wasa€-he was like a rock. You know, he justa€<he took that adrenaline, and he focused it
into the training and did everything that youa€™ere trained that you need to be able to do.
So you just, you know, you never know how things are going to turn out until the bullets
really started flying. But anyhow, we totally lost the camp and lost the unit we had
thered€-that was no more. And through some negotiation with General Peers, | was able to
get him to send up a detachment of Cambodians. And one of the nice things about
Cambodians is they hated the Viethamese, and they were mercenaries, so if you kept them
paid on time, you know, they were good, reliable soldiers, and you didna€™t have to
prompt them to kill the Vietcong, &€ ™cause those were mainly Vietnamese. But | mean
therea€™d been warfare going on, you know, for thousands of years between the Khmer,
or whatever the tribes are in Cambodia, and the Vietnamese side of it.

Interviewer:

| want to take ad€-wead€™ve been talking for two hours. | want to take a break in a
moment. But before we do, you were there on aéd€+l mean on ad€-did the fact that the camp
had been overrun and that obviously the Vietcong were very stronga€-

William Haneke:

Yes.

Interviewer:

In your districta€-did that make you wonder whether youa€™d achieved any progress in
terms of the pacification side? And obviouslya€.

William Haneke:

Oh, absolutely. You start questioning everything about the program, you know. If this is able
to happen, and youa€™re not getting good intelligence out of the local villages around
there, you know, whatéd€™s the future of this advisory effort? And | think that was one of the
real intents of the Vietcong attack. They wanted to not only annihilate us, if possible, but
they wanted to demoralize anybody who was advised with an advisory program, or attempt
to put an advisory attempt. Demoralize them to the point where they would never try to
reorganize such an effort, and thank God they werena€™t successful. But as | relate in the
first chapter of the book, you know, this is where the revenge comes for that unit. We
caught theméa€-it was aftera€-early in the eveninga€e

1:59:30

Interviewer:

The main force Vietcong unit that had overrun your camp.

William Haneke:

This is the main force Vietcong unit that had overrun us. They were getting ready to pull the
same thing on a village north of us, stilla€.

Interviewer:

When was thisd€+-how much after the fact?

William Haneke:

This was about sometime in mid-October, mid to late October of 4€™68. Phone rings
Ignore that. So anyhow, they were getting ready to attack this village, because apparently
theya€™d done something that made them unhappy and they were going to annihilate
everybody within the village. And usually, for us to get any kind of air support from the Air
Force or the Vietnamese Air Force, it took, you know, forever, &€ ™cause you had to go
through six or seven levels of command in order to get the authorization for these air
assets to bea€-

Interviewer:

Keep talking, [a&€™m just going toa€-



William Haneke:
These air assets to be assigned to us. And it got very frustrating. Well, this particular night
was an exception, because | putin a request. | said, you know, d€ceWe needa€-a€ and we
had the main supporters werea€-they call them &€cespooky.a€ a€ceSpookya€ was a AC47,
you knowa€-it was an olda€-

Interviewer:

It was a gunship.

William Haneke:

It was a gunship. They were painfully slow. That thing could just, you know, laze in the air,
and seemed to be suspended it was going so slow at times. But they had a lot of firepower.
They had three 762 millimeter mini-guns that they could fire. These are Gatling gun types.
They could fire either singly, or they could give you, you know, a full barrage of all three of
them at the same time. And they had these flares that they would kick out on parachutes
that burned about a million or a million and a half candlepower. They would light the place
up bright as day. And so at any rate, | putin a request. | said, &4€ceWe need gunship
support immediately. Spooky is who | would request. Wed€™ve got a heavily reinforced
Vietcong unit thata€™s out here thata€™s getting ready to overrun this village.a€ And it
wasa€-actually, it wasna€™t a village. It was the biggest town we had there. It was Phan
Ri Cua, that had a population of about maybe 45-50,000 people. But at any rate, so they
said, &€ceWell, we just happen to have one thatd€™s just been released from Phan Thiet,
and is fully armed and ready to go. He&€™s about three miles off the coast.a€ | said,
a€ceSend him in with guns hot,a€ and you know, a€ceon the first pass.a€ | said, a€ceGive
me the frequency hea€™s on,a€ so we switched frequencies and | got him right away. And
he came in, first pass he dropped one of the flares, and | heard him say, &€ceJesus Christ,
look at that.a€ And | said, a€ceWhata€™s going on? Whata€™s going on?a€ He said,
a€ceWell, ita€™s like a big anthilla€-looks like one of these anthills that somebody stuck a
stick in and stirred it up.&€ He said, &€ceThered€™s so many of these people running
around in the sand out there with black pajamas on.&€ He said, &€ceThere are thousands
of them out there.a€ | said, &€ceWell, come in on your second pass, you know, with guns
blazing, and leta€™s see what we can do to stem the tide trying to come into the camp.&€
So they made one pass, and were pretty effective in, you know, thinning out some of the
earliera€-a€™cause it was a multi-human-wave attack, again. They thinned out some of
that, and they said, &€ceWell, some of them are getting right up to the village, and we
cana€ ™t stop them.a€ | said, &€ceHow close can you get to the edge of the village and
fire?a€ And they said, &€ceWell, if we fire over the houses from inside the village out, you
know, we can get within five feet of the closest houses. If we do the other way, then we
have to have a stand-off distance so therea€™s no ricochets that go in the house.a€ | said,
a€ceCome in five feet.a€ He said, a€ceWell, arena€ ™t we going to scare the people?a€ |
said, &€ceTheya€™re scared enough of this attack coming in. Dona€ ™t worry about how
theya€™re feeling, you know, about you firing over there to keep these bad guys out.a€ So
they did that, and, you know, continued to make passes, and they were making three-gun
passes, so they ran out of ammo pretty quick, and putin a call for another, you know, AC47
to come and relieve them. That went on, the attack went on from about 10:00 that night
until close toé€-just before sunlight the next morning.

Interviewer:

Gosh.

William Haneke:

And | mean it was just constant. It was justa€+l mean we had several periods where we ran
out of air support for a period of a half hour or so until they could get somebody else on
target. But | mean it was just one constant barrage after another. And the next
morninga€+and the Spookies ran out &€™cause they had to, you know, reequip and clean
the ships up or whatever from all the combat theya€™d been in that night. And we got two
F100s that were released to us, so one of the jet jockeys flies over. He said, &€ceWho put



the road in overnight?a€ He said, &€ceWe spend time up here on vacation. Therea€™s a
new road in there thata€™s running from this Phan Ri Cua all the way up to the base of the
mountains.a€ | said, &€ceWhat are you talking about? Thered€™s no road up there.a€ He
saida€-and | was in the town at that time. We&€™d gone over there so | could supervise
the Vieta€-or the advisory forces that we had in there, or the Vietnamese forces we had in
the village that night. So | go and pull the jeep up on the top of a hill, and 14€™m looking
down there, and sure enough, thered€™s this road. Ita&€™s about 100 yards wide, and
itA€™s purple in color, and itA€™s running all the way, you know, threading its way through
the sand dunes all the way up to the mountains. And the mountains were about 22
kilometers away. And | looked at it, and | went over and picked up a handfula€-it was
dirté€+1 mean it was sanda€-picked up a handful of sand, and the purple coloring was
blood. That was from all of the casualties that unit we had that night. 2:05:00 And as the
F100s went up to the base of the mountains, and they saw what was left of them, you
know, struggling to carry the dead casualties up there, and theya€™d also kidnapped
probably about 400 people out of the town to help them carry the dead and wounded off.
And they bombed, used their available bombs on them, and that regimenta€-«it was a
reinforced main force Vietcong regimenta€-ceased to be that night. And that included that
Womena€™s Action Company, so if you believe in revenge, | guess we got ita€-which
&€ ™ve never been revenge-oriented, but, you know, it cut down on the enemy activity we
had for a few days.

Interviewer:

Well, | think thata€™s a good spot for us to pause for a bit.

William Haneke:

Okay. End part 1, begin part 2

Interviewer:

Okay, wed€™re back with Captain Bill Haneke after taking a little break. It is still
September 23, 2011. And wead€™re continuing with youra€«the story of your time with the
MACV Advisor Group, Advisory Team 37a€-

William Haneke:

Correct.

Interviewer:

In Vietnam, back in the first half of 1968. You were obviously doing something right from
the Armya€™s perspective, because the Vietcong put a price on your head. Now could
youé€<how did that come about?

William Haneke:

Well, following the incident where we eliminated this regiment, reinforced regiment that |
was just talking about, we started to get bits of intelligence, and also some documents that
appeareda€- coughs excuse meéa€-that first started off with offering the Vietnamese
equivalent of $2.50 for me, dead or alive, you know, right out of the Old West. But then
over a very short period of time, they started getting very serious about it, because | was
successful, also, in setting up some of the Vietnamese forces that were tracking the
Vietcong in our area, and eliminating them or discouraging them from operating further. |
mean we were being, over a period of time, getting a lot more effective. And as | said, | had
Cambodians. As long as | kept them paid, they were very good soldiers. So anyhow, the
price went up until finally it reached a total of $20,000.00.

Interviewer:

And how did you know thisa€-through intelligence?

William Haneke:

Well, they left these placards or, you know, types ofa€+not a placard, but a single sheet of
papetr.

Interviewer:

Handbill.

William Haneke:

Handbilla€-thata€™s what 1a€™m trying to think of. They left a handbill there, and the



sobering thing was that they had a picture of me, recent picture, that | hadna€™t posed
ford€-or not willingly posed for. And under it, had the Viethamese equivalent of
a€cewanted, dead or alive,a€ you know, 4€c2$20,000.00.4€ So | figured by offering that
much that they were very serious about wanting me, and my security wasna€ ™t that great
around the camp anyhow, other than what we could provide for our, you know, our
immediate place within the camp. So | figured it was only a matter of time, and thena€-this
was in early November, by the time these things started showing up. And then on the 13th
of November was a day that will long remain in my mind.

Interviewer:

Before we get to that, | just have a question. What were the metrics that you used, yourself,
to measure your success in terms of pacificationa€-in terms of the advisory group?
William Haneke:

There are several. | mean one of the things that you measure is the interaction with the
people in the villageséd€+-how open, how accepting are they? When we first got there, you
know, they wouldna€™t even talk to you. They wouldna€™t acknowledge you were there,
and it was a pretty bad situation to get yourself into. By this time, we had had set upa€-or
after 14€™d been there for several months, we set up civic programs in which we were able
to build for them. And just an asidea€-one of the things that we found very effective,
instead of going in and just openly building something and assuming that theya€™d use it,
we said, &€ceNo, no, noa€-thatd€™s not the way to do it.a€ That we went around and we
interviewed the villages, village chiefs from each village, and found out what their needs
were. Then we organized work parties within the village, provided them with the
materialsa€-it was bags of cement, or wood, or, you know, sheet metal, or whatever it is
that they wanted to use. Provided them with the talent and the materials, and then divided
them up into work parties and they did the actual work on the things that they needed,
themselves. And we found that by doing that, they took personal pride in the fact that they
were involved in this project. And that way, they were less likely to let the Vietcong come in
there and blow it up or do something to hurt that, because that was something that
theya€™d spent their own personal time and effort. And as such, | dond€™t think we ever
had anything destroyed by the Vietcong after we adopted that way of doing things.
Interviewer:

Yeah, had their sweat equity in it.

William Haneke:

Had their sweat equity, big-time. And so that was one thing, and then we had these
MEDCAP programs, or these medical assistance programs, that wed€™d go around to the
villages and not charge anybody anything. | mean it started out that the villagers were very
reluctant to come and see us about anything, and oh boy, when they found out what it was
all about, every time we drove into the village with the medic and his jeep, you know, we
had everybody in the village would line up and have to come through the line. | mean they
may not have anything serious, but they all want to participate. | mean the common
ailments were diarrheaa€+everybody had diarrhea, and everybody had a runny nose.
Nutrition, proper nutrition was a real problem in the area. You know, some we could help
with, but others we could not, and basically we handed out free bars of soap. Now, they
didn&€™t have access, or know how to buy soap, but they sure knew how to use it. And
we hada€-as an example, you have a family that may have 12 people in the family. They
could make a bar of soap last almost three months by bathing everybody in the family
every day, down at the river. Theya€™d wash their pots and pans and cooking instruments
with it. Theyd€™d wash their clothing with it. Theya€™d use it for, you know, clean-up
arrangements around the house. But they could make that one bar of soap lasta€-and
usually we had them Dial that had the hexachlorophine in it. And most of these kids had
scabs, you know, all kinds of skin lesions on them, and after they were washed for, you
know, about a week in the stuff, that all disappeared. So this was just good basic hygiene
that we were teaching them, anda€-



Interviewer:
And these people had nothing.
William Haneke:
They had nothing. And they had very little income or very little money to, you know, ready
casha<€-it mostly was a barter economy. But, you know, from things like that, they knew that
they were getting along better because of our being there. We werena€™t asking anything
of them. We werena€™t trying to control them, and that put us miles ahead of the French
and the Vietcong. So slowly but surely, we were gaining a respect and the trust and the
acceptance of the Viethamese people. | look upon that as being a much higher success as,
you know, as opposed to taking the military and training them how to be more efficient, you
know, killers, or more efficient troops, because if you dona€™t have a problem with the
citizens out there, you have no need for the military. So thata€™s how | rate my success.
Interviewer:
So anywaya€-+so jumping back to your story, November 13th.
William Haneke:
Okay.
Interviewer:
Was that the date in 19687
William Haneke:
That was the date, yeah. November 13th, | got up in the morning and had a tremendous
sense of doom, of foreboding. | mean and a lot of time in combat, you go with your senses.
| mean youa€-if you survive long enough, you develop a sixth sense of where not to go, or
what not to do, or, you know, just something that tells you, you know, if | do that, ita€™s
going to end badly. That morning | woke up, and something told me that being around that
camp was going to be bad, so | volunteered for every patrol that was going out, and tried,
and my commanding officer said, &€ceNo, | want you around the camp today.a€
Interviewer:
This is back ata€-
William Haneke:
In Hoa Da.
Interviewer:
Hoa Da.
William Haneke:
Yeah. a€cel want you around the camp today. We got some things to catch up on.a€ So the
patrols went, you know, and | was not with them. And then hea€-
Interviewer:
How many Americans were in the camp at this pointa€+.you were down toa€- * {..time}
2:13:41
William Haneke:

1.
Interviewer:
To 13, okay.
William Haneke:
Well, we got some replacements for the guys whoa€™d been wounded, so we were back
up to 13 at this point. But at any rate, he said, &€ceWell, you know, we have some drums
that have beena€-aviation fuel drums that have been rolled out.a€ Now, what we did, we
had some tainted drums of aviation fuel that we had acquired. And to that we would add
some powdered fuel thickener to it, and you mix that up, and ita€™s the consistency of
tapioca pudding, and when that is set off, ita€™s like liquid napalmé€-it sticks to
everything and burns. So we set that up as compound defense, and you put it in various
places around the perimeter of the camp, and youa€™d bury it in the ground at about a 45
degree angle, and you had two pounds of plastic explosive, you know, C4, on the bottom of
it. And then you would take the detonating cord from that, wrap it around the top, which
would blow the top off, and then you have a thermite grenade or white phosphorus grenade



that you attach to it as well. So in a sense, what would happen is the detonation cord would
blow the top off, the two pounds of plastic explosive would blow the stuff out, and that
thermite grenade or the white phosphorus grenade would ignite it as it came out, so
youa€™d have a wall of fire coming out at these people. And it justa€-it was as much of a
psychological deterrent as it was a physicala€.

Interviewer:

Was this sort of like closea€+obviously they were close-in defense, or what, last-ditcha€-
William Haneke:

Close-in defensea€-last-ditch close-in defense.

Interviewer:

Last-ditch, mm-hmm.

William Haneke:

We called the stuff &€cefoo gas.a€ But at any rate, itd€+we had used it once or twice up to
that point. It was pretty effective. So wed€™d had someéa€-we had a small prisoner of war
detachment within our compound, and we didnd€™t have any hard-core, you know, enemy
types. We had some people that were just questionable about what they had been doing,
and we kept them there to interrogate. But at any rate, the small group of POWSs had
wheeled, rolled these things out there, and there were two of them out in this area. And he
said, &€cel want you to go out and roll this thing back.&4€ And | said, &€ceWell, you know,
ita€™s in sand. | cana€™t do it by myself, &€™cause a 55 gallon drum full of aviation fuel
is pretty darn heavy.a€ So | said, &€ceWhy dona€™t we get the same POWs that put it out
there to roll it back?&€ No, he wasna€™t having any of that. So he justa€- * {.time} 2:15:59
Interviewer:

Whoéa€™s a€oehe?a€ This was youra€e

William Haneke:

My commanding officer. | wona€™t mention his name.

Interviewer:

Was this the same commanding officer that youd€™d had a few months earliera€-
William Haneke:

Yes.

Interviewer:

Out of thea€-

William Haneke:

Yep. So at any rate, head€-weé€-he said, &€ccWea€™re going out there right now.a€ He
said, a€cela€™Il go with you.a€ And | said, &€aeSir, you do not want to be in the same area
with me if something happened. | just have a terrible sense that something major bad is
going to happen, and if we both get wounded at the same time, then the camp will be
without a commanding officer.a€ And, you know, thatd€™s not good. So he said that,
a€eNow,a€ he says, a€ceenough of your delays.a€ He said, a€cel see what youd€™re
doinga€-youa€™re just trying to delay this whole process, so | wona€™t accept it and
wea€™re both going out together.a€ | said, &€0eOkay.a€ So we went out there and started
rolling this drum, and if | recall, lA€™m the main one doing the rolling, and hed€™s
pushing on my back, so hea€™s not real enthusiastic in his support. So | wheeled this
thing up to, oh, about eye level going over this little sandy hill, and at that pointin
timea€+-and | didna€™t step on a mine, but there was one set up, and the enemy that was
sitting out behind us staying a cactus set it off. And it blew me 80 feet through the air, and |
ended up lying ona€+landing on a barbed wire fence.

Interviewer:

So it was basically an IED.

William Haneke:

Well, you could call it an IED. We call it a command-detonated minea€+same thing. You
know, it does the same degree of traumatic injury. And it blew him the other way, so clears
throat excuse me. So basically, I&€™m hanging on the barbed wire fence, and | come to



shortly thereafter, and | know | have been hurt very badly. You know, | thought | was dying, |
mean. And while 1a€™m hanging on the barbed wire fence, | thought maybe somebody
was coming out to try to find out where we were, 4€™cause we were outside of our camp,
regular camp. And every few seconds, or every second or so, | kept feeling something
tapping me on the left shoulder here. and | think, &€ceThis is annoying. | need help. | need
somebody to help me get off this fence, and | need to stand up so | can show my men
which direction the attack is coming from.a€ | mean | didna€™t know if we were actually
undergoing an attack or what had happened, &€™cause 1a€™d blacked out for a few
seconds after the explosion. And as it turned out, that was the blood. The artery had been
severed, as you can seea€-+on both sides. There was about a two-inch gap in the artery
that was missing, and every time my heart beat, that was the blood, arterial blood coming
out and bouncing off my shoulder. And now 1a€™m going to get very spiritual on you,
because a voice told me at that point in time, &€ceTurn your head to the left, and have faith,
for IA€™I| see you through this.a€ So | turned my head to the left, not realizing at the time
that this was a multifaceted type of thing. It constricted the hole in the artery so at least the
blood could continue, you know, the complete flow through the brain. It alloweda€+because
my jaw had been badly shattered, it allowed a lot of the debris, you know, bone particles,
flesh, teeth, you know, everything that wasa€-blood that was in the moutha€-it allowed that
to shift over to one side and drain out. So at least | was partially able to get air through
thered€-my frontal sinuses had been blown out, so | hada€«I couldna€™t breathe through
my nose, anda€«but that allowed me, as much as my struggling was, to breathe. And |
didna€™t realize, also, that my right leg had been blown off above the knee and was
hanging by a tendon at that point in time. My left foot, half of that was gonea<€-it was, you
know, literally three toes were gone, so | hada€-well, no, two toes, and so | had the big toe
and then the other two, and then it was split right down all the way to the ankle. And then |
had shrapnel wounds over about 90% of my body. | hada€+my left eye was blown out. | had
a major skull defect where the skull had been shattered and the shrapnel had gone up
there. And then my jaw, as | say, had been shattered. What else&€«l was blind. Had a lot of
shrapnel injuries in my chest and abdomen. Large chunks of flesh had been blown off the
back of my leg and up in my buttocks area here and this hand had almost been blown off.
And within a few minutes, the men, you know, the remaining men in the compound from my
team came out and found us out there. And we had no stretchers in the camp because we
had a MEDCAP program that had been out there, and they took all the stretchers out. So
they took a door downé€-took two doors down, one for me and one for my commanding
officer. He was badly wounded, but everything he got had already passed through me, so
he got all the shrapnel that went through me and, you know, did some damage to him, but
he wasna€™t as badly hurt. So they carried us back in the camp, you know, struggling in
the sand, and apparently dropped me on two occasions on the way over some of these
little sand dunes, and got us back into camp. Because of the nature of the area where we
werea€-deserta€-any time a little breeze came up, you had, you know, sand and grit, and |
was struggling to breathe, you know, bad enough to begin with. And so they took a wet
towel and put it over my facea€-well | thought that was going to finish me off, &€™cause
l&€™m struggling enough for thea€+you know, each breath.

Interviewer:

Were you conscious, or semi-conscious?

William Haneke:

In and out of it, you know, and which is surprising, because after the severe head injury |
had, you know, everybody thought | would be totally unconscious, but, you know, | was
conscious and alert enough to know what was going on around me. And withina€+l mean it
seemed like hours, but they say within 15 or 20 minutes of the time that the explosion
actually took place and | was back in the camp, a helicopter arrived to pick me up and pick
my boss up as well. And we were loaded onto the helicopter quickly. | was struggling so
bad to breathe at that point in time that the medica€+-and the medic had the most calming
voice of anybody | just about have ever heard in my life. And he told me what he was going



to do. He said, a€cela€™m going to cut a trachea.a€ He said, &€cel have a pen
knifed€-thata€™s about the best | can do.a€ He said, a€cela€™m going to cut a hole in
your trachea so that you can breathe better.a€ | dona€™t recalla€+l was conscious for that.
| don&€ ™t recall the pain of him inserting the knife, but boy, do | remember the relief when |
was able to get air a lot more smoothly after that. * {:.time} 2:22:28

Interviewer:

This was your standard medic. This was your unita€™s medic.

William Haneke:

He was not my standard medic. My medic was down in Saigon that day taking care of pay
problems, so he was the medic that was assigned to the helicopter. Well, some years later,
my dad went to try and find all the people who had been involved in my care, and to thank
them for all the good treatment they had given me. And he dida€+he located everybody,
with the exception of the helicopter and this medic. There are only two places that chopper
coulda€™ve come from. And that day, all of their available choppers were dispatched
somewhere way to the north and the west of my camp, &€™cause theya€-the regular
American military units that were in heavy contact, and they, of course, were the first
priority. Again, those of us who were advisors were rock-bottom priority, which, you know,
you try to ignore when you go out there, but ita€™s the reality. But at any rate, they flew me
back. The first field hospital we stopped at was in our province headquarters in Phan Thiet,
and to show how bad off is a guy who had been in the same company with me at West
Point, good friend, saw me. Didna€™t recognize me, you know, and all my uniform had
been blown off with the exception of my collar that showed | was a Captain in the infantry.
The shirt was totally blown off, so no name. Dog tags had been blown away, so they
werena€ ™t sure what my blood type was. So they bandaged my neck to try to stem the
blood flow somewhat, and put two Vs in the back of this left leg, which was the only place
they could find an intact artery to stick it in, you know. And gave me, you know, plasma.
Called the Catholic medic, who didna€™t know what my religion waséa€+he came out and
gave me the last rites for the first time that day. And then they shipped me off to another
hospital. But the helicopter stayed with mea€-thata€™s the rare part about that, &€ ™cause
helicopters usually didn&€™t accompany you. Theya€™d try to take you to the first aid
station, dump you off, and then theya€™re off doing whatever theya€™re going to do. So
we went to the next aid station, and by this time 1a€™m totally unconsciousa€«l dona€™t
know whata€™s going on. And again, the same thingad€+they come out, bad head injury,
a€cecana€ ™t help him,a€ two more bottles of replacement blood plasma, and Catholic
chaplain comes out and gives me the last rites once morea€+back on the chopper, off
again. So this went ona€+you know, | think we went to four or five different field hospitals.
And by the time we reached the third, theya€™re giving me whole blood instead of blood
plasma at this point in time. And by the time | reached the 24tha€+l mean and my boss
apparently was filtered off to another hospital at that point in time, &€ ™cause his wounds
were not as severe. So | ended up in the major surgical hospital. It was the 24th
Evacuation Hospital in Long Binh in Vietnam that handled all the severe head wounds and,
you know, severe injuries. But by the time | got in there, the triage nurse said there was
noa€-l was nota€-there was no respiration and no blood pressure and no signs that | was
alive. So they wheeled me behind a screen, and covered me over with a blanketa€-you
know, covered my face over with a blanket. And again, the voice said, you know, &€ceGive
them a sign that youa€™re alive.4€ You know, &€celLet them know, and 1a€™I| see you
through this.&€ Anda€-

Interviewer:

And what did that voice sound liked€+can you describe that voice?

William Haneke:

The voice was the most calming, gentle voice 1a€™ve ever hearda€-just incredible. And |
know that therea€™s nobody, you know, of this world with me at that point in time. So what
| did was starta€-l didna€™t realize that when they cut the trach in me, well, that bypasses



the vocal chords, so any time youa€™re getting, you know, trying to make sound, nothing.
So 1a€™m panicking, and | start thrashing around, and in so doinga€+now, the IV tubes
were still hooked in the back of my leg. And in this day and time, you know, unlike today
where theya€™ve got the soft, flexible, vinyl bags, well, this is glass bottles. It was on a
stainless steel IV pole, and as 1a€™m thrashing around, | pull the whole thing down on the
floor with a giant, you know, loud crash, and the nurse comes back in there accompanied
by the surgeon. And he said, a€ceHey, this guya€™s got more life in him than we thought.
Leta€™s operate on him now.a€ So they wheeled me over to the operating room, and |
dona€™ta€-you know, | was unconscious shortly after that. But there were a team of
approximately 12 surgeons that were working on me for 15 hours. | was given 100&€-well
over 150 pints of blood within 36 hours. Which is rare.

Interviewer:

150 pints of blood?

William Haneke:

Over that. Well, you got to understand, thata€™s nota€-the neck was not the only place
l&€™m leaking blood. | got, you know, abdominal injuries and all kinds of stuff that, you
know, ita€™s like a sponge, where youa€™re, you know, leaking stuff out everyplace you
can think of. That was rare, because usually if therea€™d been a high casualty arrival, you
take the most wounded and you put him off to the side, and if youd€™ve got time, you
work on him. But you go after the guys that you have the greatest probability of being able
to patch up and help them survive and get back into combat. Again, thata€™s the reality of
the military and a reality of life. So | consider myself to be very fortunate that | hitin a down
time in their hospital. Secondly, the leg that | had was still hanging ona€-it was connected
by a tendon. And a thoracic surgeona€-well, the two thoracic surgeons that worked on me
went in there and harvested the largest intact blood vessel. Whether it was an artery or a
large vein, | dond€™t know. But then they took it and they grafted it in my neck here, to,
you know, take care of the two-inch section that was blown away. And of course, they knew
if they didnd€™t do something, | was going to die, and there were no guarantees that |
would live based on the experimental techniques that they had tried. Theya€™d only done
one other of these before me, and of course, that was the bulk of the surgery they were
doing that day was to try to be sure that they could stop the bleeding and, you know,
reconnect that artery, and [a€™ma€-a€™cause they did five more cases like mine after
that, and after they rotated back to the States, after their tour, they published their work. And
interestingly enough, it became the accepted practice for all the open heart procedures that
go on, so everybody whoa€™s getting heart transplants, everybody whoa€™s getting, you
know, bypass surgery, all these aneurysmsa€+<you have an abdominal aneurysm or
someplace in your leg that the blood vessel ruptures and they have to do a artery by-
placeda€-ita€ ™s the same technique. 1&€™m happy to say here | am, 42-1/2 years later.
lta€™s still a successful experiment and ita€™s still working, so | feel very blessed, and,
you know, thankful that they were willing to try these types of things. But | spent, you know,
a lot of time being constantly debridedéa€-theya€™d have to come in and change the
bandages frequently, and cut the dead flesh that they found, and debriding is a very
uncomfortable thing.

Interviewer:

Where did you actuallya€-when did you actually wake up and sort of realize what had
happened to you?

William Haneke:

Within about a day and a half, | think. | mean ita€ ™sa€-things were a little fuzzy at that
point in time &€™cause they had me on a lot of medications to calm meéa€-to keep
meé<€-they didna€™t want me moving at all. And what had happened was the first
neurosurgeona€-1a€™ve had five or six neurosurgical procedures. The first one they did
when they went in to clean out a lot of the stuff, the brain started to swell, so they had to
close it up right away. So the next day, they went back to try and hopefully, you know,
things had calmed down enough that they could do it, and it did. They went in and they



started cleaning out as much as they could get out of there. But | mean they had pieces of
shrapnel. They had sand. They hada€-we had some grass or stuff that grew in the sand
that, you know, was wedged in there. They had found a couple of beetles that ended up in
there. | mean you name it, it ended up in my body in some way, shape, or form. And they
did a much better job of cleaning out at that point in time. And then over the yearsa€-
Interviewer:

How long did you stay at the 24th Evac?

William Haneke:

| was there until three days before Thanksgiving, and then | was sent from there to&€-it may
have been five days. And | was sent from there to the 249th General Hospital in Japan, in
Camp Drake. And thata€™s a story in and of itself. But anyhow, just to get back, the
surgical team or the nurses and everybody that worked were top-notch. You know, we got
the best possible care, and they were not going to accept any kind of compromise. They
wanted to make darn sure that whoever was presented to them ended up, you know, alive,
and would be given a halfway decent chance to be rehabilitated and returned to productive
life. And I mean | have since met all of the nurses and the doctorsé€+and the strange thing
about that is, | mean ita€™s like such a conveyor belt in one of these surgical hospitals, or
one of these evac hospitals, that they dond€ ™t get to know the patients. Youd€™d think
that they would, but they dona€™t, &€ ™cause theya€™re not there that long, and so they
stabilize&€-or treat, stabilize, and ship, treat, stabilize, and ship. And you know you are a
bad case when they dona€™t remember your name, but boy, they sure remember your
case. And you know, everybody that we talked to remembered the case very well, and |
have had the privilege of talking to some of the finest neurosurgeons, some of the finest
thoracic surgeons, you know, some of the best orthopedists, you know, that we could have
in our time. Now, theya€™re not all top-known or top-names people within the medical
field, but they have done, you know, tremendous, tremendous good for the people
theya€™ve treated. So | am, you know, eternally thankful to them. But at any rate, from
there | went to Japan, anda<€-

Interviewer:

How long were you in Japan for?

William Haneke:

Less than a week, thank God, and 1&€™II tell you why. In Japan, because they didna€ ™t
have a special neurosurgical unit, they put me on a psychiatric unit. Now, | had not
exhibited any signs of psychiatric problems. | was so bad off that | couldna€™t really
present myself, my competency, or whatever, which is something psychiatrists like to put
you through. But because this is the closest thing they had to head treatment, then
thata€™s where they put me. And we had a lot of people on that ward that were rather
psychotic, and posed a threat to me and anybody else that, you know, if they would get out
of their restraints from their beds, so it was an interesting time. The orthopedic surgeons
came to see me, and | will just state this: that the doctors, the cutters, the surgeons, if you
will, in this unit were not board-certified. They were all fresh out of medical school, and
they didna€™t have anybody on the staff there that was board-certified to supervise them,
so they were getting all this experience in cutting on all these fresh meat coming in off the
battlefield. And, you know, the more of these amputations that they could do, and the more
of these, you know, exotic orthopedic procedures, the more experience that they could get
under their belt, and the more acceptable theya€™d be to a surgical practice once they got
out of the Army. And in my case, | was so bad offa€+l mean | had so many bad things going,
over and above the limb and half a foot that 14€™d lost, that they scheduled me for surgery
on the day after Thanksgiving. And they were going to take this arm, my right arm, off at the
shoulder, and they were going to take my left leg off at the hip. And | mean | guess | could
think of myself as being a single or, you know, slightly more than one limb gone, but take
three of my limbs off, uh-uh. | just couldna€™1ta€-| couldna€™t feature it. And fortunately, at
this point in time, my sister was in the Army as well, and stationed in Japan. And | had a



good friend who | wasa€+<he was a groomsman in my wedding, and he was class of 4€™67
from West Pointa€swho was over there being treated for wounds he had just received. But
he was on the regular orthopedic ward and seemed to be doing fairly well. And | told him, |
said, &€celLook, getin touch with my dada€-a€ my dad was retired from the military, but
lived in Washington at that point in time&€+ a&€ceand get him to get in touch with
somebody.&€ One of his classmates was the Vice Chief of Staff of the Army at that pointin
time. And | said, &€0eAnd get me out of here, because theya€™re getting ready to carve
me up to a point where | probably wona€™t survive.a€ So they did. They called my dad,
and he did some inquiring to find out what was on the slate for me, and then went to talk to
his classmate, General Bruce Palmer. And so the doctors came in, surgical team came in
the day after Thanksgiving with the expectation that they were going to do all this exotic
surgery on me, and the next thing | know, this guy is cussing a blue streak. 1a€™m blind, so
| cana€™t see who it is, but one of the surgeons, and theya€™re picking up my bed at the
bottom and slamming it down on the floor. And he said, &€ceYou think youa€™re so smart,
and youa€™ve fooled usa€-well, youd€™re not going to get away with it. Wea€™Ill get
even with you.&€ And | had no idea what theya€™re talking about. Well, apparently there
was a cablegram that was sent by General Palmera€™s office, telling them not to do any
surgery on me unless it was an absolute lifesaving emergency. And to get me on the next
available plane back to Walter Reed, and to assign a competent surgeon to accompany me
on the entire flight, so on that basis, later on that day or the next morning they shipped me
out from Japan to Walter Reed, and by way of Alaska. And the sad thing was that when we
reached Alaska&€+and of course, for me that was a long trip at that point in timea€-| started
having some problems because | had a lot of shrapnel in me. And the windpipe was
blocked, and thea€-

Interviewer:

And youa€™re still trached, right?

William Haneke:

la€™m still trached, oh yeah, and | mean 1&€™m so bad off | cana€™t even wear pajamas.
| mean | got so many suturesa€-«l had probably the better part of 3 to 500 wire sutures in my
head and neck, and | had, you know, a lot of these wire sutures elsewhere. They did that,
you knowé<€-it sounds pretty grotesque, but they did that because the wire sutures
dona€™t leave the scarring, you know, the railroad tracks you see with the gut sutures that
a lot of people get. And they figured that that would, you know, give me a better chance of
healing and not being as disfigured by this whole process. But at any rate, so the flight
nurse came over, and she said, &€ceWherea€™s that doctor thatd€ ™s supposed to be
assigned to you?a€ Well, | had no idea. Hea€™d gone in the terminal to make a call to his
girlfriend back in Washington. He was arranging a liaison back there when he got back. So
at any rate, they couldna€™t find him, so the nurse orders one of her girlsd€+4€ ™cause
l&€™m turning purple at this point in time. [a&€™m not getting any air through there. They
bring a suture removal tray up there thatd€™s got these long, you know, forceps on there,
and shed€™s probing around down there, and finally is able to get the thing around
aa€-the shrapnel and pull it up, and ita€™s about the size of a quarter. And it was just
lodged, you know, in there with a couple of sharp points that wouldna€™t let it get through.
She forced it through and brought it out. And so | was able to start breathing once again,
and | guess she went back down and found another one that was close by, and she said,
a€cel sure wish this guy had been up here to do this.a€ She said, &€cela€™ve done some
of this before, but [2€™m really not sanctioned for it,a€ you know. But Ia€™m forever
indebted to her. So anyhow, when they brought the people back on the plane, she gave
him a lecture, and she said, &€ceYou will sit right next to him and you will not move from
his side until you get him back to, you know, Andrews Air Force Base and Walter Reed
Army Hospital.&€ So he stayed there the whole time, and thank God | didna€™t need his
services. But then when we got back to Walter Reed, or to Andrews, theya€™re offloading
everybody here that either theya€™re going to Bethesda or theya€™re going to Walter
Reed. And theya€™re getting ready to close the rear ramp, and | havena€™t been moved,



so thered€™s two patients, one above me and one below me, and | called
outa€-a€™cause | remembered the guya€™s name up above, so |, you know, stuck my
finger in my trach and said, you know, a€ceSergeant,a€ whatever his name was, a€ocecan
you tell the flight nurse that 1€ ™m supposed to get off here?&€ So he called her, you
know, real loud, and then she came up and said, a€ceWhata€™s the problem?a€ He said,
a€ceWell, Captain whatever his name is is supposed to be offloaded here.4€ She said,
a€cel thought that the doctor was supposed to be doing that.a€ And he said, a€ceWell,
he&d€™s not around.a€ So come to find out, hed€™d taken off to go meet his girlfriend, so
they unloaded me, and there wasé€-fortunately, there was one ambulance that was there
that was, you know, earmarked for me. So they put me in the ambulance and sent me over
to Walter Reed, and as soon as | got back there, my dad said, &€ceWherea€™s the
surgeon thata€™s supposed to be with you?a€ | said, a€cel dona€™t know. He left. |
didna€™t see him after the flight landed.a€ So apparently he got in touch with General
Palmer, and General Palmer dispatched the military police all over the district of
Washington till they found this guy, literally dragging him out of bed with his girlfriend. And
he is, you know, dragged in front of the Vice Chief of Staff of the Armya€™s desk to do
some powerful &€ced€™splainina€™a€, you know. And he didna€™t have any good
excuse for it, so General Palmer said, he said, 4€cela€™m going to do you a favor.a€ He
said, a€cel can press charges and | can take your medical license from you.a€ He said,
a€ceBut 1A€™m going to take it easy on you. 1&€™m going to send you to the northernmost
field hospital in Vietnam.&4€ Now keep in mind this guya€™d been in Japan, notin Vietham
yet. And he said, &€ceAnd youa€™re going to have a year tour.a€ He said, 4€celf | feel
lenient, wed€™Il let you back after a year. If not, we may extend that tour.4€ He said,
a€ceYou screw up in the slightest,a€ he said, &€ceyou will not only lose your medical
license, but youa€™Il be in the stockade.a€ And he said, a€ceNow, are there any
questions, or do you have a defense that you want to put forth?a€ a€ceNo sir. No sir.a€ So
they apparently took him out, and the MPs escorted him all the way to Vietnam and to his
assignment, so that he wouldna€™t, you know, have other places to go, so at any rate.
Interviewer:

| wonder if he ran into, who is it, the District Captain Mann while hea€-

William Haneke:

Yeah, exactly. | mean ité€-the good Lord works in strange ways, and | think, you know, this
is one incident of that. But when | got back to Walter Reed, they put me on the orthopedic
ward there, which was great. And | had a lot of surgery at that point, and | mean | had
multiple skin grafts, anda€.

Interviewer:

Well, you told me that you were in the hospital for four years.

William Haneke:

Off and ond€+more on than off. The&€-it took that long in order to get all these medical
problems taken care of, and the rehabilitation completed. Now, you got to understand, when
| first came back from Vietnam with my wounds, | was being seen on 15 different medical
services at the time, you know. And | mean just all the specialty services that the human
body can go through. And | would, you know, kind of check these off, one by one, as we
completed the treatment in one area and get on to bigger and better things. But you know, |
had several hundred surgical procedures, and more than 1&€™d care to remember. As |
said, I1a€™ve had actually six neurosurgical procedures over the timeé€+they had to go in
and clean out some more stuff on the third. The fourth, they went in there with the idea of
putting a cranioplasty or cranioplastic plate up there. Discovered that with all these others
that there was a hole in the frontal sinuses that shoulda€™ve been plugged with a muscle
plug to keep, you know, the bacteria from the nasal passage from goinga€+a€™cause | had
no sinuses to block that from going straight to the brain. So they took a plug of muscle up in
here and wedged it in the back of the sinuses, and along the way | got a very bad hospital-
based infection after that fourth one, and my head got swollen up to probably twice its



normal size. And it bought me three months in a neurosurgical intensive care unit at Walter
Reed, but.

Interviewer:

And where was your wife through all of this, &€ ™cause you were married at the time. You
got married when you went overseas.

William Haneke:

| was married to her. She was with me. She was very supportive, and you know,
la€™da€-particularly for the better part of the first two years, | was unable to really interact
undera€-l was blind, you know, for threea€-well, almost four years, so | was unable to see
what was going on, and unable to adequately speak on my defense or answer the hard
questions that the doctors and the nurses needed to ask. So she pretty much was my proxy,
and was at my bedside all the time. And the nice thing about that is that she was well-
informed and had a good rapport with the medical staff there in the hospital, so they kept
her informed. Which early on, she developed a technique which I find to be very effective.
You know, you put your list of questions together, you know, and then when the doctor
comes ina€+because ita€™s hard to pin him down on when hea€™s going to be there or
how long hed€™s going to staya€-then you block his way. You stand in the doorway and
you ask the questions and make sure you get good, understandable answers before you
let him out of the room, and that proved pretty effective.

Interviewer:

Thered€™s a picture in your book of | guess it was your retirement ceremony. Your mom is
there, your dad is there, your wife is there, youa€™re dressed up, youa€™re on crutches. |
guess youa€™d had some reconstructive surgery at that point.

William Haneke:

| had, but | hadna€™t gotten my cranioplasty in yet &€™cause you can see the indentation.
And also | had what they call a conformer, which is a clear plastic thing in here in place of
the eye, and they put that in there simply to keep the eye cavity from growing together. So
they keep it there until | can be fitted with a genuine artificial eye.

Interviewer:

When was that ceremony?

William Haneke:

That was in May of 19694€<May of &€™69.

Interviewer:

So actually only about seven or eight monthsa€e

William Haneke:

Yeah.

Interviewer:

After your wound.

William Haneke:

Thata€™s correct. | was still an active patient over at McGuire at the time, so  mean | had
been able to get out on a one-weekend pass, and, you know. | guess that | was on my
second weekend pass when they scheduled the ceremony for this, so that | could get home
and put a uniform on. And as | say, | was blind at that point in time, so it was, you knowa€-|
needed a lot of help to get over the doorway and, you know. Of course, | enjoyed the fact of
being home for the first time that | could eat my motherd€™s cooking instead of that
dreadful hospital food.

Interviewer:

What was going through your mind when that picture is taken, &€™cause actuallya€-this is
a strange thing to say, but you look happy in that pictureéa€-is that a strange thing to say?
William Haneke:

Well, let me explain a little something about the conditions under which | was wounded.
You like to think if youa€™ve got to go through the suffering of being wounded, at least it
was by enemy action and not your own negligence or stupidity, or something that
coulda€™ve been avoided that your own men woulda€™ve done. And having been out in



that minefield where we were, trying to roll that druma€<now, we had cleared the times
away befored€+l mean the active mines that had been there. You know, who knows if there
might be one that you didnd€™t get? And | was always worried that this massive explosion
that just, you know, blew me all to kingdom come, mighta€ ™ve been friendly forces, so
thata€-.

Interviewer:

Friendly fire.

William Haneke:

Friendly fire, so that 1&€™d have nothing to show for, you know, all of the problems that
l&€™d gone through. Well, by this timea€-by the day of my retirement, they had been able
to verify that this was all enemy, because what the enemy had done is policed up several
naval five inch artillery shells. You know, the destroyers that were supporting us off the
coast fired inland, and they had, you know, faulty detonators, so they didna€™t blow up. So
the resourceful, you know, Vietcong would police this up, change the detonators, and add
some bells and whistles to it, and set them up as mines or that they would set off, you
know, from behind a little hiding spot. This particular weapon, yes, it was a Naval five inch
artillery shell, but what they had done is they had taped some beer cans or Coke cans that
theya€™d been able to get that were filled with rusty nails, broken glass, you know,
anything that would mutilate the human body. And then the final detail that they did was
they put human feces all over it. And of course, as | said, the Vietnamese were ill with
something all the time, so it was very contaminated human excrement that they smeared all
over this weapon. And thata€™s literally what created a problemé&-it literally took them
three and a half years to get the infection in my body under control, and | was being given
massive doses of penicillin and two other antibiotics every day. So thata€™s kind of the
joys of this type of thing, so | guess that day what | was thinking is that it was a relief that it
was, you know, looked upon as being a combat injury from the enemy, not my own men,
and not through some negligence of our camp. And plus the fact that | wasa€+smy family
was there with me. | think that helped make me feel better. But, you know, again, it was
within a couple days | was going back in for another operation, so, you know, it was kind of
a treadmill. Plus | had a day away from the hospital food and, you know, all the rigors of the
schedule | had to go through.

Interviewer:

Did youa€-youa€™ve been through a lot, putting it mildly. Did you ever feel the urge, you
know, | cana€ ™t go, you knowéa€-did you ever think you werena€ ™t going to make it?
William Haneke:

Oh, yeah. For the better part of a year and a half, | knew that | had the choice. It was the
choice was all mined€-that | could choose to live or die, and thata€™s how critical | was.
So | knew | was hurt bad, and that the injuriesa€-it would be no problem at all to just give
up and die. But thata€™s not my motivation. | mean I felt all along that the enemy got my
body, but | wasna€™t going to let them get my mind, and | wasna€™t going to let them get
my free will or, you know. And | felt | woulda€™ve been cheating not only myselfa€-1a€™d
be cheating my family, and 1&€™d be cheating, well, all the training | had through the
military and at West Pointa€-that | would not be, you know, able to completely fulfill my
destiny as far as thatd€ ™s concerned. So it wasna€ ™t part of my make-up to just give up
and die. The pain that | suffered, the difficulties that | went through, | know that there were a
number of times when | went into surgery for them to stop the bleeding somewhere, or for
then to resolve breathing problems, or, you know, a whole host of things, so. But |
justa€-and | know | was declared dead at least five times within the first forty-eight hours,
so it just wasna€ ™t in the cards, thank God.

Interviewer:

Were you patrticularly religious before thisa€.

William Haneke:

| had a basic level of, you know, spiritual life. | mean | was one of the ones that didna€™t



regret going to chapel every Sunday. | was raised in a home where we went to, you know,
Sunday School every Sunday. | had a lot of respect for, you know, what the power of
religion could do. It helped me get through some very trying times as a cadet. And
particularly when | was academically deficient and having to, you know, go through all of
the extra exams and, you know attention to the academic departments, some of which | will
not mention politely. But, you know, overall, | came through it in good shape, and when you
get into combat, IA€™I| tell you what, there are noa€+and | say this in all earnestness and
all truth. There are no atheists on the battlefield. You know, there are a lot of guys that
speak big, and, you know, they do all kinds of sinful things, or all kinds of antisocial types
of things when theya€™re, you know, far away from the battlefield. But boy, I&€™I| tell you
what, when you get out there and life is not looking too stable or too guaranteed, and you
got bullets flying and people dying around you, there are a lot of prayers that are said very
quickly. And thata€™s one of the things that | felt helped me get through some tough times
out in combat.

Interviewer:

And where do you think that voice that camea€+where do you think that voice came from
that spoke to you those two times?

William Haneke:

Oh, I have every confidence it was the Lord Jesus. | have every confidence, because it was
nota€-it didnd€™t appear to me to be an errand-runner, like an angel might be. | mean |
don&€™t have a full understanding of all aspects of, you know, the hereafter, but it was a
type of thing that was said with authoritya€+gentleness and authority. And somebody
who&€™d have the ability to carry out what it was being said, and it relateda€+l mean |
related to it very quickly, because | mean behind the scenes, right after | was wounded,
hanging on the fence, bleeding to death rapidly, cand€™t see, you know. Knowing that life
is slipping through, you know, very, very quickly, | said one prayer. | will say this. | said one,
and very brief, prayer, but it couldna€™1t have been any more sincere, and it was, 4€0eOh
God, help me.&€ And it was right after that that the voice came and talked to me, and | have
every confidence that, you know, prayers are heard and are answered. And, you know, you
may not get everything you want when you want it, but, you know, there are some times
when it helps. It really does.

Interviewer:

So youd€™d four years of hospitalization, but you also got your sight back through all this.
You were not supposed to get your sight back, | take it.

William Haneke:

No, | wasna€™t. They predicted | would nevera€-a€™cause my left eye was blown out at
the time | was wounded. And | took, they think, at least six pieces of shrapnel through the
other eye. Well, as it turned outa€-and | had very little to no light perception for the better
part of that time. And during the healing process, there was a traumatic cataract that had
built up behind the lens on my remaining eye, so they decided they were going to do some
surgery just simply to remove that cataract, or that calcium deposit was behind. They
couldna€™t remove the cataract, &€ ™cause they didna€™t know where all the points of
adhesion were. And the problem with a cataract is if you dona€™t get all the points of
adhesion and you take it off, you can rip the retina off the back. Because these little points
are like strings, they call theméa€-they go all the way back to the retina. And if you do that,
you know, once a retinad€™s gone, youad€™re irreversibly blind for the rest of your life. But
this time, they knew there werea€-they figured there were four points of adhesion, and they
could only locate three of them, so it was at that point in time that they went in to simply get
the calcium deposit off the back of the lens, and the cataract peeled back, revealing all the
points of adhesion. So they clipped them and took them off, and that day, because of my
frail medical situation, it was not an outpatient procedure. They gave me a general
anesthesia and bandaged me up and sandbagged my head for two days, you know, so |
wouldnd€™t move and jeopardize that. And the doctor came in the morning of the second
day, | guess it was, and he un-bandaged it, and he saysa€+he sat me up on the edge of the



bed. He said, &€ceTell me what you see.a€ And | said, &€ceWell, everythingd€™s very
fuzzy.&€ Well, which it would be with a lens gone, a€cebut 14€™m getting light perception. |
see a blurrya€-a€

Interviewer:

You had no light perception before.

William Haneke:

No.

Interviewer:

Okay.

William Haneke:

| says, &€ceTherea€™s a blurry white glob or mass standing in front of me, and then over
to the side and to the top thered€™s a dark green color, and then over to the right,
therea€™s a dark green color and therea€™s something that was light blue in color just
standing over there.a€ So all of a sudden he got very quiet and then very excited. He said,
a€ceStay where you are. Dona€™t move. 1a€™I| be right back.4€ So he ran out and he got
one of these, you know, apparatus that has lenses that you can adjust in there and put it on
me, and he said, &€ceNow what do you see?a€ | said, 4€celta€™s getting a little clearer,
but ita€™s nota€+a€ so he made two or three adjustments, and then all of a sudden | could
see very clearly. And he said, &ceNow tell me what you see.d€ And | said, a€ceWell, | can
see youa€™re dressed. You have gray hair. Youa€™re dressed in a white coat. Your name
is Dr. Gearetts.a€ It was printed in red. And | said, 8€ceThe green that | saw is the walls in
the background, and the light blue | see standing over here is my wife.4€ | hadna€™t seen
her in a couple years, and it was just, you know, a real blessing that that happened. And
ita€™sa€-the eyesighta€™s been there ever since, so.

Interviewer:

What did you do after leaving the Army and eventually getting, you know, your health
back?

William Haneke:

Well, | struggled with that, because | foughta€+l went to temporary disability retirement for
two years, a€™cause la€+you know, | had always wanted a career in the Army. And | felt
well, if | cand€™t serve as a, you know, an active officer in the combat arms, then there are
always a lot of other jobs that | can take on as aéd€-in a support field, or as a civilian
employee. And was told in all cases when | applied, &€ceNo, youd€™re too
badlya€-youd€™re too far gone. We cana€™t help you, cand€™t allow you to continue
on.&€ And finally one guy was very honest with me. He said, &€ceYoua€™d be a bad
advertisement for the cadets or for the soldiers wanting to come in the service.a€ That
hurta€-that comment hurt, but at least | mean | can accept it. So | decided well, | spend
enough time around the medical field with being put back together again, and 1a€ ™ve
learned a fair amount about that. Why dona€™t | get a degree in hospital administration?
So | went to the Virginia Commonwealth University/Medical College of Virginia, and was
admitted and got my degree in health care administration, my mastera€™s, in 1975.
Started that process off, you know, going to classes originally being blind, and, you know,
there was some question by the VA, a€ceAre you capable of doing graduate-level work?
You know, you had such a bad academic record at West Point.a€ And then fortunately |
had people that came to my rescue and said, &€celLook, youa€™ve got to understand that
an education at West Point is far above what your average university, you know, degree.a€
| mean with all of the academic requirements, with the military requirements, and with the
harassment you get from, you know, the officers and the cadets, people go through a lot in
order to get through here. 1a€™m not saying ita€™s better than anyplace else, but at least
youa€™ve got to take that into consideration. So | got my degree in health care
administration, did very well, and then spent the next 28 to 30 years working in the health
care field in a variety of different positions.

Interviewer:



In the D.C. area, or?

William Haneke:

In southern Virginia. My first job was after | got my degree, | was the Assistant Director of
the Medical College of Virginia Hospital, which is 1,058-bed hospital. t&€™s a large
medical teaching institution which is aligned with the McGuire Veterans Hospital down
there as well, where | spent all this time being put back together again. And | had probably
almost 2,000 employees that were working for me at that point in time, and | had 15 major
medical departments that were reporting to me, or that | was the administrator in charge of,
and it was a great learning experience. | spent eight years there, and one of the things they
gave me was the emergency rooms, which was a very complex mess when | took it over.
We had eight different emergency rooms in eight different buildings, so we brought
everything together in one area and set up a common triage center, so the patients had
only one place to go. And then radiating out from that were the, you know, specialty
treatment areas. So | learned a lot from my, you know, personal medical experience, and
was able to translate that into a career in health care administration.

Interviewer:

And you also have, what, four kids, too, right?

William Haneke:

| have four kids, yes.

Interviewer:

All born after Vietham?

William Haneke:

All born after Vietham, yep.

Interviewer:

And youa€™re also involved with the Families of the Wounded Fund. What is that?
William Haneke:

That is an efforta€+-1a€™ve always felt that, you know, the good Lord spared me for some
main purpose. And, you know, you struggle over the years, saying, a€ccWhat was | meant
to do?a€ You know, yeah, 1a€™m enjoying health care administration and doing this and
doing that, and there was a number of major projects that | was involved in that was able to
make a great difference from. But | never felt satisfied that that was really what | was being
saved to do. Well, 911 came, and the War on Terrorism began, and we started seeing
casualties coming back from Afghanistan and Iraq, and them being transferred to McGuire
Veterans Hospital in Richmond. And one of the things that we noted was that there was no
organized unit that they reported to, and nobody doing anything for the families. Well, |
have vivid recollections of the fact, with all the time | spent at Walter Reed for some of my
serious surgeries, and all the time that my family had to go up and down Shirley Highway,
you know, to get to Walter Reed and spend time with me, that they spent a lot of money in
transportation and food and staying overnight, you know, in whereéd€+-a motel, wherever
they could find a room. And of course, in addition to that they still had their, you know,
requirements or their expenditures for where they lived full-time. So we decided
thata€-then there was a group of several veterans, and we used to get together every now
and thena€-that discovered that these patients were now suddenly showing up at McGuire.
And their families were coming in from all over the United States to spend time with them
as caregivers or whatever. And | mean | also learned that by having your family with you
when youa€™ve been severely wounded is a major, major positive factor, because it helps
you emotionally and it helps you, you know, in your resolve to try to get treated and recover
and rehabilitated. So at any rate, we believe firmly in the fact that, you know, the families
were a real asset. So we started talking to some of the doctors and the people over there,
and about that time, they formed something called the Polytrauma Unit, and Polytrauma
Unit was an organizeda€-a permanent staff of doctors, nurses, therapists, social workers,
pastoral counselors, you know, the full medical team, that were all together specializing in
treating only these patients. And so we got permission to come over there and start talking
to these patients, and, you know, we realized wed€™d better go out there and earn some



money to put our money where our mouth was.a€™Cause we originally started out, you
know, each of us taking about $25.00 out of our own pocket and giving it to the family, and
maybe our wife would bake a pizza or a batch of cookies and wea€™d take it over there.
So we got very serious about it, and started speaking to everybody within the central
Virginia area that would listen to us. | mean we went to churches, we went to schools, we
went to civic organizations. And just about anybody that would listen to us, we talked to.
And over a period of time we started getting some halfway-decent donations, and we
became registered with the state of Virginia as a charitable organization, and within six
months we got our 501(c)(3) designation from the IRS. And since that time we have
treateda€-or helped out with over 350 families, and you know, helped their families out a
great deal. The patients we get typically had severe head injuries, but many of them had,
you know, more sensitive injuries like, you know, amputees. Wea€™ve had some that are
triple amputees, you know, and a couple of sad cases that were missing not only one leg
above the knee, but the other one was gone up at the hip. So 1&€™m kind of the poster
child. 1 go now and | call on every one of these patients and families and basically thank
the service member for their service, and you know, just talk to them a little bit and help
them to relax and realize that there are people out there that support them and want to help
them. And then realizing that the family members are coming from alla€-we&€™ve had
them from every state in the United States, plus the territories. And they, for the most par,
have to give up employment back home, so half the family income is gone before they get
here, and typically, also, that they have spent weeks or months up at Walter Reed or
Bethesdaa€+<now ita€™s all one, because they closed Walter Reed downa€-with them
while theya€™re going through the, you know, immediate severe surgery that they have to
have. And so by the time they reach Richmond, theya€™re in pretty bad financial form. So
we now give a $6,000.00 check per family, and of all those people that we have helped, |
have never seen anybody misspend them. They are all, you know, incredibly grateful for
our assistance. Unlike the Semper Fi fund, which helps only Marines, we help anybody
from any of the services that are involved in combat, or either, you know, combat-wounded
or injured in support of combat. And you know, &€ ™m told that this is what [a&€™m meant
to do, and this is what the good Lord intends for me to continue on with, so.

Interviewer:

A few last questions, just to wrap up. We talked a little bit about this earlier, but what
advice would you give for the rest of us. | mean we talked about this earlier, that sometimes
people get uncomfortable around people whoa€™ve been severely wounded, like
yourselfa€-either dond€™t know what to say, dona€™t knowa€-you know. What
advicea€-

William Haneke:

The advice is very simple. The advice isé€-

Interviewer:

People tend to sometimes look away or try to ignorea€.

William Haneke:

Yeah.

Interviewer:

Whata€™s happened to people.

William Haneke:

You cana€™t ignore that type of thing. You know, you dona€™t want to take themonin a
militant fashion. What you have to do is you have to overpower them with reason and with
perhaps some compassion. You know, | dona€ ™t play the sympathy carda€«l never have,
never will. But what you have to make them realize is that 1a€™m the same person inside
as | was before | was wounded, you know. Bill Haneke then is the same Bill Haneke
thatd€™s in here right now, and | still have dreams, | still have plans, | still have things. You
know, | have to plan around my disabilities. | mean it takes me a little longer to get places,
or to get around, you know, things like a lot of stairs or, you know, different things, just



simply because 1a€™m not able to handle all that any more. But that doesna€™t mean
that | cana€™t be a contributing member of society. | mean | was rehabilitated fully, you
know, as well as they could do. | became independent, you know, able to go out and raise a
family, and they have turned out very well. And | haveéa€+1a€™m now a grandfather with
twelve grandchildren and two great-grandchildren, sod€-which | love very dearly. But the
other thing is that you convince them that, also, that you intellectually are there as well, and
dona€™t et them sell you short on things, because 1a€™II tell you, | can give you rhyme
and verse on a lot of problems | had in trying to apply for aid to the Veterans Administration
just for the normal benefits 1a€™m supposed to have. You know, where they try to route you
into something that theya€™re comfortable with, but it may not be a field that you would
necessarily want to be in. And a lot of times they question your ability to do graduate-level
work, or, you know, advanced work in whether ita€™s vocational training or academic
training or whatever it happens to be. And you have to prove them that theya€™re wrong,
you know, and show them that youd€ ™re capable of doing it, and youa€™re motivated to
do that, and you will make, you know, a very good person in that profession. So | think
ith€™s a matter of, you know, trying to get people so theyd€™re not feeling uncomfortable
around you. Yeah, | know when | first came back from Vietnam, there werena€™t a lot of
people that clustered around, but my parents would take me to church every Sunday, or my
wife would take me to church every Sunday, and slowly but surely wea€™d start building a
rapport with people. They were a little more comfortable talking to me, anda€-

Interviewer:

| guess some people only see the injuries. | guess thata€™s the problem.

William Haneke:

Thata€™sa€-well, thatd€™s their problem. And | think a lot of that may be due to the
World War Il generation and before, where they were trained by their parents, you know, if
somebody has got a severe problem, you know, ita€™s ad€-dona€™t look at them.
Dona€™t look at them. You dona€™t want to bring attention to them. But | mean ita€™s a
simple thing, like if you see somebody approaching a door, if theya€™re an amputee,
theyd€™re in a wheelchair, theya€™re struggling with crutches, something like that, offer
to help them through the door. And if they say, &€ceNo thanks, | can do it on my own,a€ let
them do it on their own. You know, give them credit, and dona€™t try to force the door open
on them and force them through the door. You know, there are those people out there that
will do that type of stuff, too, so you have to, you know, just kind of be willing to work with
them. If they say they need help, they need help, you know, and perhaps you could help
them that way, andéa€-but | mean exchange pleasantries with them. &€ceHave a great
day,a€ or a€ceGood morning,a€ or a€celta€™s good to see you,a€ or, you know, because
theya€™re the same people that all able-bodied people are out there as well.

Interviewer:

How do you think Vietnam changed you inside?

William Haneke:

Well, the severe wounds | experienced certainly got my attention, you know. [t&€-and
learning patience, thatd€™s one thing, you know. When youa€™re in a long-term treatment
and rehabilitation process, you know, if youd€™re a Type A person, you arena€™t going to
survive unless you learn an infinite amount of patience. | remember when they told meé€-|
said, &€ceHow longa€™s it going to be before | recover and can get back to a normal life?
a€a€™Cause | mean prior to that, lA€™d suffered a couple knee injuries, and you know,
and had some minor injuries, and within a couple weeks or a couple months | was back,
you know, fit as a fiddle and ready to go again. But they started off telling me, well, you
know, a yeara€-ita€™s going to be at least a year. And, you know, after a while, you
cana€™t change that, so you have to go back and say, a€ceWell, okay, 1&€™I| just take it
one day at a time, and 1&€™II make the most of every day that | possibly can.a€ So ita€™s
made me a better-rounded person as a result of that. | establish goals more easily now than
| did before, and | try to work through a plan to get to those goals. And if | cana€™t go this
way, then 1a€™]| figure out a way to back off and maybe head around another way, if



ita€™s something | feel is right for me or my family. | dona€™t know if | answered that
question or not.

Interviewer:

No, | think you dida€-I think you did. Were you a Type A person before youa<€e-

William Haneke:

Oh, yes. Oh, yes. Infantry? Having to deal with a lot of troops, you know, particularly in the
draft age, when, you know, youa€™re in a situation where these guys dona€™t all want to
go in the same direction? Oh, you had to get a little forceful at times to convince them that
they all wanted to go in the same direction with you.

Interviewer:

| think your story you told about how youa€-the Vietnamese militiaman who was shooting
at you, how you got his attention, probably qualifies you for Type A.

William Haneke:

| didna€ ™t know that day whether | was going to get court-martialed, or, you know, at least
be successful in trying to get that to his attention, getting staff, but boy, it sure got all their
attention.

Interviewer:

My last question is about your booka€”

William Haneke:

Okay.

Interviewer:

Which I should mention here is available on Amazon.com, right?

William Haneke:

Laughs

Interviewer:

You get a plug.

William Haneke:

Thank you for the shameless plug.

Interviewer:

Okay, a pluga€-we provide lots of shameless plugs. But you titled your book Trust Not.
What does that title refer to?

William Haneke:

That is a easy explanation. When | first reported in in Vietnama€-when | first reported into
Kepler Compound, which is where all the advisors were funneled through. One of my
classmates and friends, and wea€™d been in the same companyéa€+-John Burgera€-had
been an advisor for a year in Vietnam, and was just turning in his equipment as he was
getting ready to, you know, travel home. And | went over and | got John on the side. | said,
a€ceJohn, you know, 1a€™m getting ready to, you know, go into the same situation or the
same type of situation youd€™re just leaving. Do you have any advice that would help
me?a€ And he said, &€ceTrust not a soul. Dona€™t trust anybody.a€ | said, a€ceAre you
talking about the Viethamese?a€ He said, a€ceNo, 1a€™m talking about Viethamese,
Americans, everybody.&€ He said, a€celn thata€-in the advisory side of the house,a€ he
said, a€ceyoua€ ™ve got a lot of people who are not telling you the whole truth. And when
your life and your men, the life of your men depend on it, you need somebody whoa€™s
going to be very candid and very truthful. So dona€™t take things on face value, and check
them out thoroughly.a€ So that was kind of the basis of the a€cetrust nota€ attitude that |
developed over a period of time. But | figure it suited what 1&€™m trying to say in the book,
and the only person | did trust was the good Lord.

Interviewer:

Well, on that note, thank you very much for talking with me today.

William Haneke:

All right. My pleasure. Thank you. End of Audio



